
اقتصاد ديجيتال هزينه هاى دولت و 
مردم را كاهش مى دهد

يك فعال حوزه كار مى گويد: توســعه اقتصاد ديجيتال موجب كاهش 
هزينه هاى زندگى، ايجاد فرصت هاى شغلى جديد و سرعت و سهولت 
انجام بسيارى از فعاليت ها مى شود. فتح االله بيات در گفت وگو با ايسنا،  
درباره راه هاى توســعه اقتصاد ديجيتال و افزايش ســهم آن در كشور 
اظهار كرد: اقتصاد ديجيتال فى نفســه خوب و مفيد اســت ولى بايد 
زيرســاخت هاى آن در داخل كشور فراهم شــود. وى ادامه داد: امروز 
اينترنت بعضا به يك مشكل بزرگ براى ادارات،  سازمان ها و دستگاه ها 
تبديل شده است، در حالى كه مهمترين مساله در بحث توسعه اقتصاد 
ديجيتال اينترنت است و بايد فضاى دسترسى به اينترنت فراهم شود. 
اين فعال حوزه كار با اشــاره به شناسايى مشاغل اينترنتى و مبتنى بر 
وب از سوى دستگاه هاى مرتبط از جمله وزارت كار افزود: توسعه اقتصاد 
ديجيتال موجب شناسايى و ايجاد فرصت هاى شغلى جديد مى شود. به 
گفتــه بيات، بعضا با قطع يا ضعف اينترنت روبه رو هســتيم و تا زمانى 
كه زيرساخت ها براى بهره مندى از فضاى مجازى كاملا فراهم نشود و 
سرعت اينترنت بهبود نيابد، در كارهاى روزمره به مشكل برمى خوريم 
و نمى توانيم در جهت توسعه اقتصاد ديجيتال گام برداريم. وى تصريح 
كرد: در حال حاضر بســيارى از كارها نياز به بســتر اينترنت دارد و در 
صورتى كه ســرعت اينترنت ضعيف باشد، تراكنش هاى بانكى و انجام 
بسيارى از خدمات دچار مشكل خواهد شد از اين رو بايد مساله اقتصاد 
ديجيتال با جديت ســاماندهى و مورد توجه قرار گيرد. اين فعال حوزه 
كار كاهش هزينه هاى حمل و نقل و سوخت را از جمله مزاياى توسعه 
اقتصاد ديجيتال دانســت و گفت: قبلا براى انجام يك كار بانكى بايد 
ساعت ها در نوبت مى ايستاديم ولى اكنون با نشستن پشت سيستم و از 
طريق اينترنت انجام كارها با سرعت و سهولت بيشترى انجام مى گيرد و 

هزينه هاى رفت و آمد و حمل و نقل به حداقل مى رسد.
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در پى ريزش دلار، بازار 
مسكن بى جان شد

پنج عامل بيرونى كه مهمترين آن مى تواند تكميل كريدور جنوب 
ـ شــمال و افزايش درآمدهاى صادراتى ايران باشــد باعث بهبود 
اميدوارى به شــاخص هاى كلان اقتصاد كشور شده و در روزهاى 
اخير بازار مســكن را به آرامش رســانده اســت. به گزارش ايسنا، 
مجموعه عواملى كه باعث شــده تا قيمت ارز روند كاهشى به خود 
بگيرد، بازارهاى مسكن، خودرو و طلا را نيز به آرامش رسانده است. 
در روزهاى اخير توافقنامه احداث راه آهن رشت ـ آستارا بين ايران 
و روســيه به امضا رسيد كه يكى از مهمترين قطعات معطل مانده 
در پازل اتصال خليج فارس به شمال اروپا محسوب مى شود. طرف 
روس قرار است 1.6 ميليارد دلار در اين پروژه سرمايه گذارى كند.

مســتقيم، شــمال اروپا! بهبود روابط ايران با كشورهاى منطقه از 
جمله عربستان سعودى، چشــم انداز افزايش صادرات نفت، اعلام 
خبر آزادسازى پول هاى بلوكه شده ايران، افزايش توليدات صنعتى، 
كاهش ثبت نام متقاضيان در طرح يكپارچه فروش خودرو اتفاقات 
مثبتى اســت كه به نظر مى رسد به كاهش انتظارات تورمى منجر 
شــده و به نزولى شــدن قيمت دلار انجاميده است. در واقع ايجاد 
ثبات در اقتصاد كلان و احتمال رونق در بخش هاى مولد صنعت و 
افزايش اشتغال در هفته هاى اخير باعث شده تا بازارهاى غيرمولد 
مثل ارز و طلا دچار ركود شوند. بازار مسكن معمولا با احتياط عمل 
مى كند. زمانى كه بازار ارز روند كاهشى به خود مى گيرد معاملات 
مســكن دچار افت مى شــود؛ زيرا كنش گــران در معاملات دچار 
ترديد مى شــوند. خريداران معاملات خــود را به تعويق مى اندازند 
و فروشــندگان منتظر اثرگذارى شاخص هاى كلان بر بازار مسكن 
مى شــوند. در پى ريزش دلار، بازار مســكن بى جان شد بررسى ها 
نشان مى دهد هم اكنون قيمت هاى اعلامى آپارتمان به خصوص در 
مناطق شمالى تهران به ثبات رسيده است. البته به دليل اثرپذيرى 
قيمت مصالح ساختمانى از تورم نقطه به نقطه، انتظارات تورمى در 
بخش ســاخت و ســاز و آپارتمان هاى كليدنخورده وجود دارد، اما 
تاثيرى در قيمت واحدهاى بالاى پنج سال ايجاد نمى كند. آن طور 
كه واسطه هاى ملكى مى گويند روند صعودى قيمت هاى پيشنهادى 
مســكن در شهر تهران طى روزهاى اخير متوقف و معاملات دچار 
ركود شده است. در صورت ادامه اميدوارى به شرايط اقتصاد كشور 
در فاز بعدى احتمال كاهش نرخ هاى اعلامى آپارتمان در پايتخت 

وجود دارد.

گزيده خبر

تفاهم ايران و روسيه براى رشت - آستارا 
كليد خورد

مهم ترين رويداد حوزه حمل ونقل در هفته اى 
كه گذشــت، توافــق ايران و روســيه براى 
تكميل راه آهن رشت - آســتارا و پر كردن 
آخرين حلقه از كريدور شمال - جنوب بود 
و همچنين تعيين تكليف نرخ بليت هواپيما 
بــا افزايش 29 درصدى را مى توان خبر مهم 
ديگر در اين حوزه دانست.به گزارش ايسنا، 
هفته اى كه گذشــت حاكى از اخبار خوبى 
در حوزه حمل ونقــل و در عين حال تعيين 
تكليف بعضى موضوع ها بود. با رويكرد دولت 
ســيزدهم در گشــايش روابط ديپلماسى، 

هفته اى كه گذشت، توافق هايى براى تكميل پروژه هاى نيمه تمام و سرمايه گذارى كشورهاى دوست و 
همســايه صورت گرفت. توافق هفته: رشت - آستارا مهم ترين خبر اين هفته را مى توان توافق ايران و 
روسيه براى تكميل راه آهن رشت - آستارا دانست. بدين ترتيب مهرداد بذرپاش - وزير راه و شهرسازى- 
در ديدارهاى جداگانه با الكســاندر نواك - معاون نخســت وزير روســيه - و ويتالى ســاوليف - وزير 
حمل ونقل روسيه - اسناد همكارى دو كشور در ساخت راه آهن رشت - آستارا را نهايى كردند. بذرپاش 
با بيان اينكه توافق نامه ايران و روسيه براى تكميل راه آهن رشت- آستارا اتفاق مهمى در تكميل زنجيره 
كريدورى كشــور به شمار مى رود، گفت: راه گذر شمال به جنوب كه راه گذر راهبردى و مهمى براى 
كشورهاى در مسير اين كريدور يعنى كشورهاى روسيه، ايران، آذربايجان و هند و همچنين كشورهاى 
حاشــيه اين راهگذر به شمار مى رود، مى تواند در بهره مندى كشورها از اثرات مثبت اين كريدور نقش 
ايفا كند. تكميل كريدور شــمال- جنوب علاوه بر توسعه ترانزيت بين المللى و استفاده از ظرفيت هاى 
ســرزمينى، يك منبع درآمد پايدار براى ايران اســت و پيش بينى مى شود با راه اندازى راه آهن رشت-
آستارا و عملياتى شدن كريدور شمال- جنوب، ايران بتواند سالانه حدود 20 ميليارد دلار درآمد از اين 
مســير ترانزيتى كسب كند. پيشنهاد سرمايه گذارى هفته: امارات. بذرپاش همچنين به دعوت رسمى 
وزير انرژى و زيرساخت امارات متحده عربى،  در نشست بين المللى راه آهن خاورميانه ابوظبى حضور 
يافت كه به گفته او، در اين نشست پيرامون صدور خدمات فنى و مهندسى و حضور شركت هاى ايرانى 
در پروژه هاى ريلى كشــورهاى منطقه و سرمايه گذارى موسسات مالى - اعتبارى كشورهاى همسايه 
در پروژه هاى ريلى و بندرى ايران توافقات خوبى صورت گرفت. در اين ديدار ســهيل المزروعى -وزير 
انرژى و زيرساخت امارات- تصريح كرد: تمركز امارات توسعه روابط با كشورهاى حاشيه خليج فارس 
به خصوص ايران به طور ويژه است.  استفاده از كريدور شمال به جنوب از طريق ايران، فرصت مناسبى 
براى امارات اســت. همچنين ســيد ميعاد صالحى - مديرعامل شركت راه آهن- از ديدار با مديرعامل 
شــركت ســاخت زيربناهاى ريلى امارات خبر داد و گفت: در خصوص سرمايه گذارى مشترك ايران 
و امــارات متحده عربى براى دوخطه كردن محورهايى كه امارات براى انتقال بارهاى بين المللى خود 
از مســير ايران به آن محورها نياز دارد نيز صحبت كردم كه مورد اســتقبال طرف اماراتى قرار گرفت.   
تغيير نرخ هفته: بليت هواپيما همچنين به دنبال درخواست شركت هاى هواپيمايى براى افزايش قيمت 
بليت، در نهايت مقصود اسعدى سامانى - دبير انجمن شركت هاى هواپيمايى - اعلام كرد كه با تصميم 
ستاد تنظيم بازار، قيمت بليت هواپيما براى پروازهاى داخلى به طور ميانگين 29 درصد افزايش يافته 
است. البته او نسبت به اين ميزان افزايش اعتراض كرده و گفت كه رقم پيشنهادى انجمن شركت هاى 
هواپيمايى افزايش 100 درصدى قيمت بليت بوده و اين ميزان افزايش قيمت، هيچ مشكلى از صنعت 
را حل نمى كند و هيچ ارتقاى كيفيت در خدمات نخواهيم داشت. وعده هفته: تكميل 6 ماهه منجيل-
رودبار همچنين با گذشت سال ها از بهره بردارى آزادراه قزوين - رشت، همچنان هشت كيلومتر نهايى 
پروژه باقى مانده و اما حالا مديرعامل شركت ساخت و توسعه زيربناهاى حمل ونقل كشور از آماده سازى 
آزادراه منجيــل- رودبار حداكثر تا آبان ماه 1402 خبر داد. وى ابراز اميدوارى كرد حداكثر تا آبان ماه 
1402 اين پروژه براى عبور مردم آماده شود و افزود: با احداث اين آزادراه، از حجم بالاى ترافيك آزادراه 

رشت به قزوين كاسته خواهد شد.

يك كارشناس حوزه كار رعايت سه 
جانبه گرايــى در اصلاح قانون كار را 
مــورد تاكيد قــرار داد و گفت: براى 
آنكه قانــون قابليت اصلاح پيدا كند 
بايد نظر ذينفعان آن گرفته شــود. 
ناصر چمنى در گفت وگو با ايســنا، 
در ارزيابى لايحــه اصلاح قانون كار 
و ارتقاى امنيت شغلى كارگران ابراز 
عقيده كرد و گفت: اگر لايحه اصلاح 
قانــون كار در جهت منافع كارگران 

باشد و امنيت شغلى آنها در آن ديده شده باشد 
مورد اســتقبال جامعه كارگرى است. در بحث 
اصلاح همواره اعلام كرديم كه مخالفتى با اصلاح 
قانون نداريم زيرا قانونى كه نوشته مى شود وحى 
منزل نيست و مى تواند نسبت به شرايط و گذر 
زمان و تغيير و تحولات روز جهان مورد بازنگرى 
و اصلاح قــرار گيرد. وى افزود: زمانى كه قانون 
كار را مى نوشتند كسب و كار مجازى، تاكسى 
اينترنتى يا فروش آنلاين نداشتيم. همين حالا 
بسيارى از كشورهاى پيشرفته بعد از 30 سال 
نسبت به تغيير قوانين خود با شرايط روز جامعه 
اقدام مى كننــد و قانون كار نيــز از اين قاعده 
مســتثنى نيست و بايد بر اســاس شرايط روز 

جامعه، اقتصاد، بنگاه اقتصادى و فضاى كسب و 
كار كشور مورد بازنگرى و اصلاح قرار گيرد. اين 
كارشناس حوزه كار ادامه داد: قانون كار با 203 
ماده و 121 تبصره اى كه دارد بايد تاثيرگذارى 
خود را در بحث حمايت از كار و كارگر داشــته 
باشــد. قانون كار يك قانون آمره است و بايد از 
نيروى كار حمايت كنــد. چمنى در عين حال 
رعايت ســه جانبه گرايى در اصلاح قانون كار را 
مورد تاكيد قرار داد و افزود: در بحث اصلاح بايد 
سه جانبه و با بهره گيرى از نظرات همه شركاى 
اجتماعى اقدام كــرد. اگر به صورت يكطرفه از 
سوى دولت ها دنبال شــود اصلاح نيست بلكه 
تغيير اســت. بنابراين براى آنكه قانون قابليت 
اصلاح پيدا كند بايد نظــر ذينفعان آن گرفته 

شود. وى با اشــاره به دادنامه 179 
ديوان عدالــت اظهار كرد: در لايحه 
ارتقاى امنيت شغلى كارگران بحث 
قراردادهاى موقت كار  ســاماندهى 
بايد به طور جدى مدنظر قرار گيرد 
و جلوى برخى سوء استفاده هايى كه 
محل صــدور دادنامه 179 به وجود 
آمد، گرفته شــود. اين كارشــناس 
حــوزه كار گفت: هرگونــه اصلاح 
در قانــون كار بايد در كميســيونى 
تخصصــى با حضــور تشــكل هاى كارگرى و 
كارفرمايى بررسى و چكش كارى شود و پس از 
اعمال سه جانبه گرايى و انجام اصلاحات مدنظر 
كارگر و كارفرما و دولت به كميسيون اجتماعى 
مجلس ارائه شــود. چمنى بــه اصلاح ماده 27 
قانون كار نيز اشــاره كرد و گفت: اعتقاد ما اين 
اســت كه در بحث اصلاح قانون كار به گونه اى 
عمل نكنيم كه از يكطرف با بهسازى تبصره دو 
ماده 7 قانون كار مقدمات بستن قرارداد دائم با 
كارگران در كارهاى با ماهيت مستمر را فراهم 
كنيم ولى از طرف ديگر دســت كارفرمايان را 
براى اخراج نيروى كار در ماده 27 باز بگذاريم و 

امنيت شغلى آنها را از بين ببريم.

اصلاح قانون كار نيازمند دريافت نظر ذينفعان

پس از جلســه مشترك رؤســاى جمهور ايران و روسيه و تأكيد مجدد بر 
توسعه روابط تجارى دو كشور، كشتيرانى جمهورى اسلامى ايران و باشگاه 
همگرايى كريدور شــمال - جنوب به سرپرســتى نماينده رئيس جمهور 
روسيه، بر سر ساخت و خريد 20 فروند كشتى جنرال كارگو توافق كردند.
به گزارش ايســنا، رؤساى جمهور دو كشور ايران و روسيه روز گذشته در 
مذاكره تلفنى بر ســر گســترش روابط تجارى و همكارى هاى اقتصادى 
ميان كشور تأكيد كردند كه در همين راستا، توافقنامه اى ميان كشتيرانى 
جمهورى اســلامى ايران و باشــگاه همگرايى كريدور شمال- جنوب در 
روسيه به سرپرســتى نماينده رئيس جمهور روسيه براى ساخت و خريد 
20 فروند كشتى جنرال كارگو به امضا رسيد. بر اين اساس، طرفين توافق 
كردند ضمن راه اندازى شــركت مشــترك جهت خريد و ساخت شناور، 
نسبت به حمل كالا در كريدور ترانزيتى شمال- جنوب و شرق - غرب از 
مبدأ و به مقاصد تمامى بنادر روسيه اقدام كنند. بر اساس اطلاعات سازمان 
بنادر و كشــتيرانى، همچنين بر اساس اين توافقنامه، تأمين بار مورد نياز 
از مبادى و به مقاصد مورد نظر گروه كشــتيرانى و استفاده از ظرفيت ها و 

منابع طرفين در راستاى انجام حمل  و نقل تركيبى، خريد و ساخت كشتى 
در دســتور كار قرار خواهد گرفت. گفتنى است؛ اين توافقنامه كه با تأكيد 
بر توسعه عمليات حمل بار در قالب كريدور شمال - جنوب تدوين شده، 
امروز در حاشيه نمايشــگاهى تحت عنوان «كازان فروم» كه نمايشگاهى 
براى عرضه محصولات حلال و به نوعى همكارى بين كشورهاى اسلامى 
به شــمار مى رود، به امضاى مديرعامل گروه كشتيرانى جمهورى اسلامى 
ايران و رمضان عبدولاتيپوف، نماينده رئيس جمهور روسيه و رئيس باشگاه 

همگرايى كريدور شمال - جنوب رسيد.

توافق ايران و روسيه براى ساخت 20 فروند كشتى

از اخطار آبى به افغانستان تا ديدار مرزى با نخست وزير پاكستان

روش هاى ساده تر براى تأمين 
ارز واحدهاى توليدى

اعلام آمادگى پاكستان براى دريافت گاز از ايران

به دنبال بهره گيرى از روش هاى ســاده تر براى تأمين ارز واحدهاى توليدى هستيم. سرپرست وزارت صمت با اشاره 
به اينكه با مذاكرات صورت گرفته توانستيم برخى از اولويت ها در تخصيص ارز به واحدهاى توليدى را تغيير دهيم، 
گفت: به دنبال اين هستيم تا از روش هاى ساده ترى در تأمين ارز مورد نياز واحدهاى توليد داخلى بهره ببريم تا عموما 
صنعت گران و توليدكننده گان داخلى بتوانند مواد اوليه واحدهاى توليدى خود را با شرايط بهترى تأمين كنند. به 
گزارش ايسنا، سيد مهدى نيازى امروز در حاشيه بازديد از بيست وهفتمين نمايشگاه بين المللى نفت، گاز، پالايش و 

پتروشيمى اظهار كرد: نمايشگاه صنعت نفت امسال با ابعاد وسيعى در حال برگزارى است و...

دانش ساخت نفتكش بومى شده است

پذيرش اولين «شركت پروژه»، به زودى در بورس تهران
دكتر غياثوند:

نقدينگى ماليات دارد، تراكنش نه
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گزيده خبر

اژه اى: شوراى  اقتصادى سران قوا نتوانسته 
براى غلبه بر مشكلات اقتصادى خوب 

عمل كند
رئيس قــوه قضاييه گفت: 
پيشــبرد  براى  دشــمنان 
خود  نقشه هاى  و  توطئه ها 
به  را  مختلفــى  روش هاى 
كار مى بندنــد؛ در برخــى 
موارد، راهبرد دشمن ايجاد 
اختلاف ميان مردم و دوقطبى سازى و چندقطبى سازى در جامعه پيرامون يك 
سوژه است؛ در برخى موارد، راهبرد دشمن ايجاد اختلاف ميان مسئولان است در 
مواردى نيز راهبرد دشمن متمركز بر ايجاد اختلاف ميان مسئولان و مردم است. 
به گزارش ايســنا به نقل از مركز رسانه قوه قضاييه، حجت الاسلام والمسلمين 
محسنى اژه اى، طى سخنانى در بيست وسومين همايش دادستان هاى عمومى 
و انقلاب، نظامى و ويژه روحانيت سراســر كشور در مشهد مقدس، با بيان اينكه 
دادستان ها در صف مقدم رسيدگى به مسائل كيفرى هستند، اظهار كرد: ما در 
جايگاهى حقوقى قرار داريم كه مى توانيم از طريق اين جايگاه به نحو احسن به 
مردم، نظام و كشور خدمت كنيم و در مسير آرمان هاى والاى انقلاب اسلامى و 
ســتاندن حق مظلوم از ظالم، گام برداريم. رئيس دستگاه قضا در ادامه با تبيين 
و تشريح مسئوليت هاى ذاتى و قانونى قوه قضاييه و دادستان ها، تصريح كرد: ما 
بايد بررسى كنيم كه آيا در امورى نظير ايجاد امنيت اعم از روانى و فيزيكى، دفع 
شر و اشرار، استيفاى حق، راست كردن كجى ها، جلوگيرى از ايجاد كجى ها و ... 
نقش آفرينى اثرگذار داشته ايم يا خير؟ اگر پاسخ منفى است بايد ببينيم ضعف ها 
و نواقص كجاست و مجدانه در جهت رفع آن ها اقدام كنيم.  رئيس قوه قضاييه 
در ادامه با اشــاره به جنگ تركيبى و همه جانبه تحميل شده از ناحيه دشمنان، 
بيان داشت: هدف اصلى دشمنان مقابله با نظام اسلامى و ولايى ما است. رئيس 
عدليه در ادامه با اشاره به ضرورت مراقبت كامل از نفوذ شيطان و شيطان صفتان 
گفــت: گاهى يك فــرد گمراه و اهل ضلالت، خود را در صــف افراد مؤمن قرار 
مى دهد؛ در اين قبيل موارد بايد نهايت هوشيارى و تدبير را به خرج دهيم. رئيس 
قوه قضاييه با اشــاره به هدف دشمن براى تحت فشار قرار دادن و ضربه زدن به 
اقتصاد كشور و معيشت مردم گفت: دشمنان براى پيشبرد توطئه ها و نقشه هاى 
خود روش هاى مختلفى را به كار مى بندند؛ در برخى موارد، راهبرد دشمن ايجاد 
اختلاف ميان مردم و دوقطبى سازى و چندقطبى سازى در جامعه پيرامون يك 
سوژه است؛ در برخى موارد، راهبرد دشمن ايجاد اختلاف ميان مسئولان است؛ 
در مواردى نيز راهبرد دشــمن متمركز بر ايجاد اختلاف ميان مسئولان و مردم 
است؛ حال سوال اساسى آن است كه بايد در مقابله با اين راهبردهاى دشمن، چه 
تمهيدات و تدابيرى را اتخاذ كرد؟ اژه اى ادامه داد: ما بايد در وهله اول، به بيانات 
امام و مقتداى خود توجه كرده و شرايط كشور را درك كنيم و بدانيم كه مسئله 
اصلى و اولويت دار كشــور، مســئله اقتصادى است؛ چنانچه مشكلات اقتصادى 
مرتفع نشود به تبع آن، مسائل و مشكلات فرهنگى و اجتماعى و امنيتى ايجاد 
مى گــردد و به دنبال اين امر، بر حجم پرونده هاى قضايى نيز افزوده مى شــود.  
رئيس دستگاه قضا با اشاره به سازوكارهايى كه براى غلبه بر مسائل و مشكلات 
اقتصادى ايجاد شده، مشخصاً به تشكيل شوراى عالى هماهنگى اقتصادى سران 
قوا اشاره كرد و گفت: متأسفانه شوراى مزبور با توجه به اختيارات و ظرفيت هايى 
كه داشــت، نتوانســت به نحو مطلوبى عمل كند؛ لذا بايد نواقص و كاستى هاى 
موجود در امر تجميع قوا و هماهنگى ها، براى غلبه بر مسائل و مشكلات اقتصادى 
مرتفع گردد.  محسنى اژه اى بيان داشت: همه مسئولان و دستگاه هاى ذى ربط 
كشــور، در امر غلبه بر مسائل و مشكلات اقتصادى بايد با تمام قوا ورود داشته 
باشــند؛ ما نيز در قوه قضاييه ضرورى است كه بدانيم چه كارهايى را در رابطه 
با موضــوع فوق الذكر بايد انجام دهيم و از چه كارهايى بايد اجتناب كنيم؛ بايد 
همواره اين ســوال را از خود مطرح كنيم آيا امكان آن وجود ندارد كه دشــمن 
در بيــن خود ما اختلاف بيفكنــد؟  رئيس عدليه گفت: دشــمن با تمام توان 
مشــغول دروغ پراكنى و سياه نمايى و تحريف است؛ حال در اين وضعيت وظيفه 
و مســئوليت ما چيست؟   رئيس قوه قضاييه اظهار داشت؛ در مورد قوه قضاييه 
نقد، اعتراض يا هجمه مى شــود، اعتراض و انتقاد گاهى در قالب نقد بر ضعفى 
اســت؛ ما بارها اعلام كرده ايم كه از نقد سازنده و خيرخواهانه استقبال كرده و 
درصدد رفع ضعف ها و كاســتى هاى خود برمى آييم؛ اما گاهى هم هجمه هايى 
كه در قالب نقد عليه قوه قضاييه مطرح مى شــود بــا واقعيت همخوانى ندارند 
و تحريف و تخريب محســوب مى شوند. محســنى اژه اى ادامه داد: در مواردى، 
ضعف ها و مشكلات در دستگاه قضايى ناشى از اشكالات موجود در يك ساختار 
يا تشكيلات است؛ تجربه نشان داده است كه براى رفع اين قبيل مشكلات بايد 
به جاى ايجاد ســاختارها و تشكيلات موازى، به تقويت آن ساختار و تشكيلات 
داراى اشكال و ضعف بپردازيم و با هم افزايى و كمك يكديگر در دستگاه قضايى، 
بدون آنكه ذره اى در فكر تضعيف يكديگر باشــيم به برطرف كردن نقاط ضعف 
مبادرت ورزيم. وى در ادامه سخنان خود در همايش دادستان هاى سراسر كشور 
با تبيين و تشــريح دايره اعمال تأسيسات ارفاقى در قبال محكومان و زندانيان، 
بيان داشت: بسيارى از مجازات هاى مقرر شده در قوانين، تعزيرى هستند و براى 
آن ها «اقل» و «اكثر» لحاظ شده است؛ در اين قبيل موارد، دست قاضى باز است 
و مى تواند چنانچه مجازات «اقل» كارساز و بازدارنده نيست، مجازات «اكثر» را 
اعمال كند؛ در مواردى نيز به اقتضاى شرايط و يا شايسته ى ارفاق بودن محكوم، 
بايد مجازات «اقل» را تجويز كرد. رئيس قوه قضاييه افزود: اكنون كه در ســال 
1402 قرار داريم، مســئول قضايى ذيربط ما بايد جميع شــرايط و اقتضائات را 
لحــاظ كند و ضمن اهتمام كامل به موازين و اصول قانونى، بداند كه كجا و در 
قبال چه محكوم و جرمى بايد از تأسيســات ارفاقى بهره بگيرد؟ در چه مواردى 
حكم به جزاى نقدى دهد؟ اين حكم به جزاى نقدى دادن، به چه صورت و 
كيفيت باشد كه بازدارندگى ايجاد كند؟ كدام دسته از محكومان مى توانند 
مشمول عفو قرار گيرند و كدام دسته نمى توانند؟ رئيس دستگاه قضا در ادامه 
ضمن تبيين و تشريح اقداماتى كه دادستان ها در سراسر كشور در راستاى 
تحقق شــعار سال و كمك به رشد توليد و مهار تورم مى توانند انجام دهند، 
گفت: دادستان هاى سراســر كشور مقوله «تأمين امنيت سرمايه گذارى» و 

«حمايت از چرخه توليد و اشتغال» را مجدانه پيگيرى كنند.

سفرنامه مكران رئيس دولت سيزدهم

از اخطار آبى به افغانستان تا ديدار مرزى با نخست وزير پاكستان
ســفر يك روزه و فشرده رئيس دولت سيزدهم به نقاط مرزى سيستان و بلوچستان 
از جنبه هاى ديپلماتيك و توسعه اى حائز اهميت بود. رئيسى در اين سفر علاوه بر 
افتتاح پروژه هاى عمرانى استان، به حاكمان افغانستان درباره حق آبه هيرمند اخطار 
جدى داد و با نخست وزير پاكستان در نقطه صفر مرزى ديدار كرد. به گزارش ايسنا، 
ســيد ابراهيم رئيســى رئيس قوه مجريه صبح پنج شنبه 28 ارديبهشت در سفرى 
يك روزه به سيســتان و بلوچستان با استقبال مســئولين استانى از طريق فرودگاه 
كنارك وارد اين اســتان شــد. رئيسى در بدو ورود به سيســتان و بلوچستان و در 
فرودگاه تاكيد كرد: «با مردم ميثاق مى بندم كه تا حصول اطمينان از تامين ضرورت 
توسعه يافتگى در استان سيســتان و بلوچستان و تا زمانى كه مردم آن را احساس 
كنند اين موضوع را پيگيرى خواهم كرد.» وى پس از آن با بالگرد از پروژه توســعه 
ســواحل مكران و ســپس از مجموعه كشــت و صنعت مكران در كنارك و جاذبه 
گردشگرى دماغه راشدى بازديد كرد. افتتاح پروژه هاى آبرسانى. در جريان اين سفر 
عمليات لوله گذارى انتقال آب درياى عمان به ســه اســتان سيستان و بلوچستان، 
خراســان جنوبى و خراسان رضوى با دستور رئيس قوه مجريه آغاز شد. بنابر اعلام 
مسئولان و مجريان، براى اجراى اين طرح ها حدود هزار و 700 كيلومتر لوله گذارى 
خواهد شد كه آب خليج فارس و درياى عمان را به استان هاى تعيين شده، منتقل 
مى كند. طرح انتقال آب از دريا جزو طرح هاى كلان تعريف شده براى تامين بخشى 
از كســرى آب در دالان شرق كشور اســت كه اجراى آن از آبان سال 1400 آغاز 
شد و طبق تفاهم نامه هاى منعقد شده، آب انتقالى به استان هاى خراسان رضوى و 
خراســان جنوبى در بخش صنعت به مصرف خواهد رسيد، اما اين آب در سيستان 
و بلوچستان براى تامين مصارف آشاميدنى نيز پيش بينى و طبق برنامه زمان بندى 
شده، اين طرح با سرمايه گذارى 3 ميليارد يورويى تا پايان سال 1404 به بهره بردارى 
خواهد رسيد. همچنين با دستور رئيسى عمليات آبگيرى و بهره بردارى از سد مخزنى 
كهير شهرستان كنارك به منظور تامين آب آشاميدنى، كشاورزى و صنعت محدوده 
بخش كهير ســواحل مَكُران پس از گذشــت 13 سال آغاز شــد. نوع اين سد بتن 
غلطكىCMD-FSHD، ارتفاع ســد 54 متر، طول تاج سد 382 متر، عرض تاج سد 
پنج متر، حجم بتن ريزى ســد 770 هزار متر مكعب، طول ســريز 122 متر، نوع 
ســرريز آزاد و بدون دريچه، ســطح درياچه در تراز نرمال 23 كيلومتر مربع، طول 

درياچه 21 كيلومتر، حجم اوليه مخــزن در تراز نرمال 343 ميليون متر مكعب و 
پتانســيل سطح زير كشت آن بيش از پنج هزار هكتار است. رئيس دولت سيزدهم 
همچنين از طرح آبرسانى به 155 روستاى استان سيستان و بلوچستان به صورت 
همزمان و از طريق ويدئو كنفرانس بهره بردارى كرد. اين طرح ها در 19 شهرســتان 
اســتان در قالب 7 مجتمع آبرسانى و 26 پروژه، از محل طرح جهاد آبرسانى وزارت 
نيرو با اعتبار 291 ميليارد تومان اجرا شــده است. حجم عمليات انجام شده براى 
اين تعداد روســتا، شامل 422 كيلومتر لوله گذارى خطوط انتقال و شبكه توزيع در 
اقطار 90 تا 500 ميليمتر، 12 حلقه چاه با ظرفيت 122 ليتر بر ثانيه، احداث 8 باب 
مخزن ذخيره با حجم 2000 مترمكعب و 10 باب ايستگاه پمپاژ است. با بهره بردارى 
از طرح آبرســانى به اين تعداد روستا، شاخص آبرسانى استان با 1.6 درصد ارتقا به 
عدد 72.6 درصد مى رســد. اخطار جدى به حاكمان افغانســتان. رئيس جمهورى 
اسلامى ايران در حاشيه مراسم آغاز لوله گذارى انتقال آب از دريا به استان هاى نوار 
شرقى كشور با اشاره به سابقه تاريخى و توافقات و معاهدات ايران و افغانستان درباره 
حق آبه هيرمند تاكيد كرد: «مى خواهم به حاكمان افغانســتان عرض كنم كه اين 
سخن بنده را مطلب عادى تلقى نكنند، بسيار جدى بگيرند؛ به مسئولين و حاكمان 
افغانســتان اخطار مى كنم كه حق مردم و منطقه سيســتان و بلوچستان را سريعا 
بدهند.» وى با اشــاره به برخى ادعاهاى منتشره مبنى بر اينكه سد احداث شده بر 
روى هيرمند آب چندانى ندارد يا بخشى از آن رسوبات است، تصريح كرد: «بايد هر 
چه سريع تر اين اجازه به كارشناسان ما داده شود تا اين مسئله را بررسى كنند، اگر 
كارشناسان ما اين مطلب را تاييد كردند، بسيار خوب اشكال ندارد، در نبودن آب ما 
بحثى نداريم، اما اگر آب وجود دارد، اين حق مردم سيستان و بلوچستان بايد داده 
شــود و ما به هيچ عنوان اجازه نمى دهيم حق مردم ضايع شود.» رئيسى همچنين 
تاكيد كرد: «بدانند دولت مصمم اســت حق مردم را در همه شئون بگيرد؛ اين هم 
حق مردم استان است و ما دنبال مى كنيم. در همه نقاط مرزى كشور و نه صرفا در 
اينجا حق مردم كشــورمان را خواهيم گرفت. آب مسئله اصلى دنياى امروز است و 
اجازه نمى دهيم اين حق مردم ايران از طرف هيچ كشورى ضايع شود.» رئيس قوه 
مجريه با تاكيد دوباره بر اين نكته كه مخاطبان اين سخنان وى، بايد اين اخطار را 
كاملا جدى بگيرند، گفت: «اين سخنان بنده را بسيار جدى بگيرند و بعدا گله نكنند 

كه به ما گفته نشد يا تصور مى كرديم مى شود با گفتار سياسى و گذشت ايام از اين 
مســئله گذر كرد، خير. گذشت ايام اين مسئله را حل نمى كند. البته نماينده ما در 
افغانستان و استاندار سيســتان و بلوچستان نيز اين مسئله را از طريق گفت وگو و 
ديپلماسى پيگيرى مى كنند اما از حاكمان افغانستان مى خواهم كه اين مطلب بنده 
را بسيار جدى بگيرند و سريعا اقدام كنند كه مردم سيستان و بلوچستان به حق شان 
برسند.» ديدار مرزى با نخست وزير پاكستانپس از آن رئيس دولت سيزدهم با حضور 
در مرز ايران و پاكستان به همراه شهباز شريف نخست وزير پاكستان به طور مشترك 
بازارچه مرزى مند-پيشين را افتتاح كرد. بازارچه خرده فروشى مشترك «پيشين» 
مى تواند تحول مهمى را هم در شهر پيشين و هم در شهرستان راسك داشته باشد 
و به نحو مطلوب معيشت مرزنشينان را تامين كند. 6 هزار خانوار شهرستان راسك 
از تخفيفات و مزاياى بازارچه خرده فروشــى مشترك «پيشين» بهره مند خواهند 
شد كه اين مساله نقش مهمى در بهبود وضعيت اقتصادى مردم اين منطقه خواهد 
داشت.همچنين با حضور رئيس جمهورى اســلامى ايران و نخست وزير پاكستان، 
خط تبادل برق پلان-جيوانى در گذرگاه مرزى «پيشين» به صورت ويدئوكنفرانسى 
افتتاح شــد. در اين مراسم رئيســى پيام حضور نخست وزير و مقامات پاكستان در 
نقطه مرزى را امنيت بالاى منطقه عنوان كرد و گفت:  «امروز دو كشور مرز را يك 
فرصت و نه يك تهديد مى بينند و هر گونه ناامنى در طرف مقابل را ناامنى براى خود 
مى دانند.» رئيس دولت سيزدهم با قدردانى از وزير نيرو و دست اندركاران اجراى اين 
طرح كه با اقدامات جهادى در مدت كوتاهى عقب ماندگى هاى اجراى آن را جبران 
كردند، خاطرنشــان كرد:  «ايران علاوه بر آمادگى براى همكارى هاى گسترده تر با 
پاكســتان در عرصه انرژى، در راستاى سياســت تقويت روابط همسايگى در حال 
راه اندازى بازارچه هاى مرزى با پاكستان نيز هست تا علاوه بر ايجاد اشتغال و بهبود 
معيشت مرزنشينان به تسهيل تجارت ميان دو كشور نيز كمك شود.» نخست وزير 
پاكســتان هم راه اندازى بازارچه هاى مرزى ميان دو كشور را آغاز دوره اى جديد از 
تلاش ها براى پيشرفت منطقه دانست و بيان كرد: «افتتاح پست و خط انتقال برق 
بسيار مايه خرسندى است و ضمن تشكر از وزير نيرو و دست اندركاران ايرانى اجراى 
اين پروژه مشــخصا از برادرم آيت االله رئيسى قدردانى مى كنم كه شخصا پيگير رفع 
تعويق اجراى اين پروژه بودند، هر چند كه اين تعويق از طرف پاكستان بود.» رئيس 

جمهورى اسلامى ايران و نخست وزير پاكستان همچنين ديدارى با حضور مقامات 
دو كشــور با هم داشتند كه در جريان اين ديدار رئيسى با بيان اينكه سطح روابط 
تجارى ايران و پاكستان تا رسيدن به نقطه مطلوب فاصله دارد، بر آمادگى جمهورى 
اســلامى ايران براى توسعه روابط تجارى با پاكستان در بخش هاى مختلف تجارى، 
صنعتى، كشــاورزى و علم و فناورى تاكيد كرد. شريف هم در اين ديدار ضمن ابراز 
خرسندى از حضور رئيس و تعدادى ديگر از مقامات جمهورى اسلامى ايران در نقطه 
صفر مرزى با پاكستان، مرز دو كشور را مرز دوستى، برادرى و پيشرفت دانست و با 
اشاره به اهميت تامين امنيت مناطق مرزى دو كشور، بر عزم دولت پاكستان براى 
ريشه كنى ناامنى در اين منطقه تاكيد كرد. نخست وزير پاكستان همچنين با دعوت 
از رئيسى براى سفر به كشورش گفت: «مردم پاكستان مشتاقانه منتظر ديدار با شما 
هستند.» نشست با فعالان اقتصادى و سران طوايف رئيس دولت سيزدهم پس از آن 
از مجتمع پتروشيمى نگين مكران بازديد كرد و از نزديك در جريان آخرين وضعيت 
توســعه اين مجتمع بزرگ پتروشيمى قرار گرفت. طرح شهرك پتروشيمى مكران 
در ســاختگاهى به مساحت بيش از 1200 هكتار با طول تقريبى 4.4 و عرض 2.5 

كيلومتر در حوزه سواحلى مكران در حال اجرا است. 

معاون اجرايى رئيس جمهور از سى و چهارمين نمايشگاه بين المللى كتاب بازديد كرد و گفت كه اين رويداد بزرگ فرهنگى نشان 
داد فرهنگ كتابخوانى تحريم شــدنى نيست. به گزارش ايسنا، محســن منصورى در بدو ورود به مصلى امام خمينى (ره) مورد 

استقبال مسئولان و برگزاركنندگان اين نمايشگاه قرار گرفت و گزارشى از برگزارى نمايشگاه در روزهاى گذشته دريافت كرد.
معاون اجرايى رئيس جمهور نيز از برگزاركنندگان نمايشــگاه قدردانى و ابراز اميدوارى كرد كه اين رويداد بزرگ فرهنگى نقش 
مهمى در ترويج كتاب و كتابخوانى داشته باشد. وى با حضور در غرفه هاى مهرستان، اميركبير، انتشارات انقلاب اسلامى، مكتب حاج قاسم، چاپ و نشر بين الملل، 
كتابستان و مؤسسه امام خمينى(ره)، از تازه هاى نشر بازديد و به گفتگو با مسئولان و غرفه داران پرداخت. حين بازديد معاون اجرائى رئيس جمهور از نمايشگاه كتاب 
تعدادى كتاب از جمله كتاب پونه كوهى كه توسط بچه هاى ساكن در مناطق محروم نوشته شده است به وى اهدا شد. منصورى سپس در جمع اصحاب رسانه حاضر 
شد و به گفتگو با خبرنگاران پرداخت و پس از آن در غرفه ارتباطات مردمى نهاد رياست جمهورى حاضر شد. مقصد بعدى معاون اجرايى رئيس جمور، سالن كودك 
و نوجوان بود. وى  از چندين انتشارات كه كتاب هايى درباره خداشناسى كودكان، آشنايى كودكان با خدا، فرشتگان و سبك زندگى توحيدى را داشتند، بازديد كرد 
و  از تازه هاى هر نشر اطلاع پيدا كردند. وى همچنين از غرفه طرح ولايت دانشجويان و فعالين فرهنگى سراسر كشور بازديد كرد و به درد دل آنان و مشكلاتى كه 

بر سر راهشان است گوش داد.

خطيب نماز جمعه مشهد گفت: تعطيل كردن فضاى مجازى پاك كردن صورت مسئله است اعضاى شوراى عالى فضاى مجازى 
به كدام يك از دستورات رهبرى عمل كرده اند. تعطيل كردن فضاى مجازى، پاك كردن صورت مسئله است/ اعضاى شوراى عالى 
فضاى مجازى به كدام يك از دستورات رهبرى عمل كردند؟به گزارش ايلنا، سيد احمد علم الهدى در خطبه سياسى نماز جمعه 
اين هفته كه با حضور پرشور زائران و مجاوران در رواق امام خمينى(ره) حرم مطهر رضوى برگزار شد، اظهار كرد: وقتى ذات اقدس 
پروردگار در جريان كودكى موسى(ع) به بيان روايت مى پردازد، اين روايت دو نكته دارد كه بايد به آن توجه كرد. در قرآن آمده 

وقتى مادر حضرت موســى(ع)، فرزندش را به آب انداخت تا اينكه به دســت فرعون و آسيه رسيد و به اراده پروردگار، دل آن ها نيز نرم شد تا از او نگهدارى كنند، دو 
نكته در آيه وجود دارد كه بايد موردتوجه ما قرار بگيرد. يكى اينكه خداوند عالم شير همه زنان شيرده و دايه ها را بر موسى(ع) حرام كرد تا خواهر موسى(ع) برسد و 
مْنَا عَليَْهِ المَْرَاضِعَ مِنْ قَبْلُ فَقَالتَْ هَلْ أدَُلكُُّمْ عَلىَٰ أهَْلِ بيَْتٍ  تكفل برادرش را سازمان دهد. وى با اشاره به آيه 12 سوره مباركه قصص افزود: خداوند عالم مى فرمايد «وَحَرَّ
يكَْفُلُونهَُ لكَُمْ وَهُمْ لهَُ ناَصِحُونَ» يعنى شير همه دايه ها را بر موسى(ع) حرام كرديم تا خواهر او از راه رسيد و به فرعون گفت خانواده اى سراغ دارد تا تكفل اين كودك 
را بر عهده بگيرند و او را تربيت كنند.  نماينده ولى فقيه در استان خراسان رضوى خاطرنشان كرد: خداوند عالم شير بسيارى از زنان را بر حضرت موسى(ع) حرام كرد 
هر شيرى نمى تواند نسج و بافتى را شكل دهد كه وجود انسان را به مقام نبوت و در ميان پيامبران به مقام كليم اللهى برساند. اين مسئله خيلى مهم است و بايد توجه 

داشت كه اگر كانون خانواده خدايى نباشد، نمى تواند فرزند صالح تربيت كند. خانواده بسيار اهميت دارد.

منصورى: نمايشگاه كتاب نشان داد فرهنگ كتابخوانى تحريم 
شدنى نيست

علم الهدى:

تعطيل كردن فضاى مجازى، پاك كردن صورت مسئله است
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نقدينگى ماليات دارد، تراكنش نه
خبرنگار صبح اقتصاد -آقاى دكترنيما غياثوند  اولا تشــكر مى كنيم از اينكه با ما دراين 
مصاحبه اختصاصى شركت كردين.  چون شما به عنوان يك مدافع حقوق موعديان در 
ســاختار ادارات دارايى شناخته شده هستين و در نتيجه اين اجازه را به ما مى دهيد كه 

سوالاتمون در اين چارچوب مطرح بشه.
 اولين سوالى كه ميخوام از حضرت عالى بپرسم اينكه:

 اساسا ما در ايران چند نوع ماليات داريم؟

آقاى غياثوند:  بسم االله الرحمن الرحيم با تشكر از شما و روزنامه  وزين صبح اقتصاد كه 
بنده را منت گذاشــتند كه در محضرو مكتبشون باشم و يك سرى از مواردى كه شايد 
مورد سوال دوستان باشد پاسخگوباشــم. اگر ما بخوايم بگوييم در كشورمان چند جور 
ماليات داريم يا  در جهان چند  ماليات دارد ،بحث ما خيلى گسترده مى شود، اما ما مى 
گوييم صرفا در كشورمان چند فرم ماليات داريم؟  بايد بگوييم در كشورمان دونوع ماليات 
داريم ماليات مشروع ،وماليات نا مشروع. بنده عرض مى كنم خدمتتون كه ،مصداق بارز 
ماليات ستانى است  شما اگر كه بخوايد هر نوع ماليات كه اسمش ببريد از اين  دوحالت 
است يامشروع است يا نامشروع و خارج از اين دو حالت نداريم. بعضى از ماليات ها واقعا 
نا مشروع است و اين هم بگويم كه اصطلاح شرع يعنى قانون؟  وقتى كه ميگويند  اين 
ماليات نامشــروع اســت يعنى مالياتى كه در قانون از آن نام نبرده باشند و مشروع آن 
مالياتيست كه قانونيست حالا ما از ماليات مشروع شروع مى كنيم، اصلا ماليات  مشروع 
چيست و احتمالا  دوستان فكر مى كنند كه ما ماليات نامشروع نداريم  الان براتون مثال 
مى زنم كه ما  ماليات  نامشــروع داريم و به اين جهت مشــغول گرفتن ماليات نامشروع  
هســتند. ماليات مشــروع  قانون آن قانون  ماليات ها ست، كه ما به آن « قانون مقدم » 
مى گوييم و يك ســرى از قوانين وجود دارند كه به آن «قانون بالادســتى» مى گويند 
كه قانون  «ماخر» اســت مثل قانون بودجه  كه ماخر هستند.  اين ها منابعى را تعريف 
مى كنند براى مطالبه ى مالياتى ،وقتى در قانون تصويب ميشود، اين مورد مشروع است 
وشرع اين مطالبه ماليات را مكلف كرده است و جايز است وخدمتتون عرض  كنم مانند 
ماليات برخودرو هاى  گرانقيمت املاك لوكس كه اين ها در قانون بودجه آمده است و 
براى مثال ماليات براشخاص حقيقى، حقوقى، ماليات بر ارث، ماليات نقل و انتقال، اين ها  
ماليات هاى مستقيم هستند. حالا يك ماليات غير مستقيم مثل ماليات ارزش  افزوده هم 
داريم اين ها ما ليات مشروع هستند كه در قانون تصويب شده اند.  حالا ماليات نامشروع 
چيســت يه سرى از ماليات ها هســتند كه  نامشروع است و در قانون  وجود ندارد ولى 
دوســتان به هر دين  و آيينى متوسل مى شــوند تا از مردم پول بگيرند، مثل ماليات بر 
تراكنش هاى بانكى كه اصلا قانونى برايش وجود نداره و صراحتا سازمان مالياتى ميگويد 
در قانون وجود دارد! اما بارها در ديوان عدالت ادارى اين امر تكذيب شــده اســت و اين 
مطلب وجوه قانونى نداردو اگر فكر مى كنيد قانونى برايش متصور هست  آنرا در مجلس 
تصويب نماييد. ماليات  بر اســاس احتمال و تخمين! اين ماليات غير قانونيســت ما در  
قانون  ماليات بر اساس احتمال و تخمين نداريم و اين   غير قانونى ست . ماليات بعدى 
ماليات بر هزينه است  يعنى هزينه اى كه لحاظ شده بر اساس يك اتفاق براى يك فعال 
اقتصادى. ديدگاه  دوستان براى ماليات گرفتن است ولو اين كه  اين ماليات اشتباه باشد 
ولى اين ماليات را  اخذ مى كنند  و اين ماليات خلاف شرع است.  اصولا مالياتى كه در 
قانون تعريف نشده باشه ماليات  نامشروع است. ما در كشورهاى جهان ماليات نامشروع 
و مشــروع  نداريم چرا؟ چون نظام مند بودن مالياتشان براساس مطالبه ماليات بر جمع 
درآمد اســت.  وقتى شما بر جمع درآمد ماليات مطالبه كنيد ديگر ماليات شرعى و غير 
شرعى نيست. وقتى گفته مى شود جمع درآمد، منظور  درآمدى است كه شما به دست 
آورده ايد كه به آن ماليات بر جمع دارايى ها گفته مى شــود  . يا ماليان بر ثروت مانند 
ماليات بر ماشين هاى گرانقيمت يا خانه هاى لوكس كه ماليات بر ثروت است اين ماليات 
بر ثروت در كشور هاى ديگر هم وجود دارد كه به معنى آن است كه ثروت وقتى به دست 
مى آيد بايد ماليات آن را پرداخت كرد . لزوما نبايد اين ثروت به درآمد منتهى شود. اگر 
مــا يك ماليات كه از جمع دارايى ها و ماليات بر دارايى هايمان در قانون  ببينيم و  در 
قانون تصويب بشــود كه نداريم آن را در قانون، مثلا در قانون بودجه ماليات بر ثروت را 
در دو  حالت املاك و مستغلات گذاشتند اما مثلا ارز هم ماليات بر ثروت محسوب مى 
شود كه تسعير ارز موضوعش همين است كه شما هزار تومن ارز مى خريد و آن را نمى 

فروشيد ولى همينجور اين ارز براى خودش تسعير  مى كند .
خبرنگار صبح اقتصاد -شما مى فرماييد افزايش نرخ ارز در داخل كشور. خود به خود اين 

افزايش، مشمول ماليات نمى شود.
 آقاى غياثوند :چون شــما الان ارز بخريد بگذاريد بماند و اين ارز هر چقدر كه ارز رشد 

داشته باشه مشمول ماليات نمى شود و اين باعث افزايش تورم خواهد بود
خبرنگار صبح اقتصاد - خيلى ممنون توضيحات جامعه و خيلى دقيقى بود در عين  حال 

به نظر مى ايد تاثيرگذارمى تواند باشد. سوال دوم  كه مى توانيم مطرح كنيم :

نقش تورم در كاهش و افزايش حجم ماليات چيست؟

 آقاى غياثوند: عرض كنم  خدمتتان كه بايد واقعيت را  قبول كنيم مطالبه ماليات صحيح 
و منطقى از مردم، منجر به كاهش تورم مى شود ، اين مسإله اى نيست كه بتوان آن را  
رد كرد.  ما بايد اول تورم  را ريشه يابى كرده وآن را به درستى  بشناسيم، و ريشه هاى  
اين تورم را  پيدا كنيم، بعد از آن بايد  حجم تورم رابه صورت كيفى و كمى بررسى كنيم 
براى هر فرد جامعه. بر اساس اين  حجم تورم را بر اساس كيفيت و كميت محاسبه  كنيم 
و مقياس بگيريم چون تورم كيفيت  و كميت است تازه اينجا مى توانيم بگوييم اين حجم 
تورم  به وجود آمده، اثرش در ماليات به چه صورتى است .دركشورهاى جهان وقتى كه 
تورم به وجود مى آيد دست و پاى  كسانى كه ثروتمند هستند بيشتر مى لرزد چرا كه  
كاهش اثر تورم را آن ها بايد به عهده بگيرند.   در كشور ما دقيقا برعكس است!  يعنى 
وقتــى كه تورم به وجود مى آيد دامن زدن به تورم را ثروتمندان انجام مى دهند. وقتى 
كه از نقطه سر بسر رد مى شود ونرخ كلى تورم پيدا مى شود در مملكتى، اينجا احتكار 
و سوداگرى بيداد مى كند و باعث تورم بيشتر ميشود چرا؟ به دليل اينكه تورم به وجود 
آمده باعث كاهش تقاضا مى شودو اين سوداگرى كالا را ايجاب مى كند. كه يا طلاست 
يا ملك يا مسكن است كه باعث انحصارى شدن آن مى شود و تورم  را افزايش مى دهد 
و به طوز وحشتناك هم افزايش مى دهد. من فكر مى كنم كه قانونى كه وجود دارد كه 
اميدواريم هر چه زودتر تصويب بشــود و آن ماليات بر عايدى سرمايه است كه اگر مورد 
تصويب مجلس قرار بگيرد ما حتما كاهش نرخ تورم خواهيم داشت يعنى از سوداگرى و 

غير مولد بودن ارزش  پول حتما جلوگيرى خواهد كرد.
خبرنگار صبح اقتصاد -  شما مى فرماييد كه هزينه اى  كه امروز به سوداگرى مى پردازد 

گرايش به كار هاى  مثبت در كشور خواهد داشت؟
آقــاى غياثوند :دقيقا همينطور خواهد بود الان غير مولد بودن  يكى از اثرات مخرب در 
تورم مى باشد يعنى اينكه به تورم دامن مى زند. تورم كاهش ارزش پولى است  كاهش 
ارزش پول كاهش توليد ناخالص را ايجاب مى كند  و كاهش توليد ناخالص  از غير مولد 
شدن پول بوجود مى آيد.و اين غير مولد بودن پول از ديدگاه مردم به بازار سرمايه ى غير 

مولد، هم بازار سرمايه( مثل بورس )  هم بازار مالى،  كه تورم ايجاد مى كنند 
خبرنگار صبح اقتصاد - شما بازار املاك را بازار سرمايه نمى بينيد؟

 آقاى غياثوند: نه اصلا! ببينيد بازار سرمايه  بازاريست كه در اون زيان هم حتما بايد باشد 
در شيب تورمى  بازار املاك زيانده نيست. 

خبرنگار صبح اقتصاد - شما مى فرمايد  نوسان جزيى از ذات اقتصاد پوياست؟
آقاى غياثوند: دقيقا! 

خبرنگار صبح اقتصاد - 
كاهش ارزش پول كه به نوعى مبناى آن  تورم  است تاثيرش در اقتصادچيست؟

آقاى غياثوند : ما در سيستم حساب دارى و حسابرسى اصلى داريم به نام « اصل بهاى 
تمام شــده»! اول بهاى توليد و هزينه ى توليد را محاسبه مى كنند و بعد به قيمت تمام 
شــده كالا مى رسند آن بهاى  توليد كه من در ادامه خدمتتون عرض مى كنم كه اصلا 
چه هست و چقدر تاثير دارد در تورم، اين بهاى توليد يك شاخسه اى براى يك محصول 

تايين  مى كند كه آن شاخصه براى محصول،  قيمت درآمد ناخالص محسوب مى شود. 
خب درآمد  ناخالص درآمدى هست كه اقشار مردم آن را دارند يعنى پولى كه در جيب 
مردم است درآمد ناخالص است يا به عبارتى  توان خريد مردم محسوب مى شود .حالا 
در يك شــرايطى مثل امروز كه مملكت ما قرار دارد يك ملكى كه تا ديروز هزار تومان 
بوده و امروز  ده هزار تومان است  وتوان اين نيست كه يك نفر  تامين بكند آن هزينه ها 
را، مجبوراســت  كه بهاى توليد را بالاتر ببرد و طبيعتا عرضه كمتر مى شود، فقط فقط 
اين هست كه چرايى وريشه يابى اين كه  چرا يك ملك از هزار تومان به ده هزار تومان 
تبديل  مى شود يا  اين كه يك جنسى از  هزار تومان وبه ده هزار تومان  تبديل مى شود 
به دليل ديدگاه هاى سنتى  سرمايه گذارى غيرمولد در قديم بوده است كه  اين اتفاقى كه 
در قديم افتاده است اين سرمايه گذارى هايى كه غيرمولد بوده است ولى منشا اطمينان 
درمردم محسوب مى شده اند، امروز در بازار، تورم را ايجاد كرده است  آن زمان فكرنكردند 
كه اين بيمارى آرام آرام  خودش را نشان مى دهد و اينكه امروز يك نفر هفتصدو پنجاه 
عدد ملك دارد خب اين باعث مى شــود  كه يك ملك از هزار تومان به ده هزار تومان 
ميرسد يعنى ما بايد  بياييم انحصار طلبى را  از روى اقشارمرفه جامعه برداريم  اين يكى 
از دلايلى كه ماليات بر عايدى سرمايه  بايد باشد ، در قانون بوجه ماليات بر املاك هست 
ماليات بر ماشينهاى گرانقيمت است ، همين فرمايشى است  كه شما فرمودين اگر  قرار 
بر اين باشــد كه تورم را كاهش بدهيم اگر قرار باشــد ارزش پول ملى بالا برود اگر قرار 
بر اين باشــد كه درآمد مردم رونق پيدا كند خريد بيشتر بكنند و مردم بتوانند راحتتر 
ماركتينگ كنند تنها دليلش اين است كه اين شكاف طبقاتى كه به وجود آمده كه تماما 
از اقشار مرفه جامعه هست واين ها بنيانگذار تورم هستندو مقياس و معيار درآمد مملكت 
را تعيين مى كنند با نتايج اتفاقات بى هدفى كه به وجود آوردند نه هدف گذارى كه كرده 
باشــند اين شــد كه امروزما مى بينيم  مثلا دوستان مى گويند  كه چراماليات بر تورم 
داده شود. تورم ايجاد شده است، اتومبيل من چهار ميليارد بوده است الان هشت ميليارد 
است، بايد چهار ميليارد ماليات بدهم؟  بايد گفت ؛اين تورمى كه به وجود آمده شما را 
سيرتر كرده است يا  گرسنه تر؟ اين تورمى كه به وجود آمده شما را به نون بربرى انداخته 
يا الان داريد لذيذ ترين غذا ها را ميل مى كنيد؟ اما به دليل اينكه آن زمان شما درآمدى 
كسب كرده بوديد  مالياتش را نداده بودين و در شرايطى كه مملكت ما فكر نمى كرد در 
حال خودكفايست ،شما احتكار كردين امروز مالياتش را بدهيد! اين  را در جهان بيست 

سال پيش پياده كرده اند.  
خبرنگار صبح اقتصاد - به نوعى شــما مى فرماييد ماليات بر عايدى سرمايه  ماليات بر 

انباشت ثروت ارايه نشده است؟
 آقاى غياثوند :صد درصد ببينيد ما چهار شاخصه در مملكت داريم  كه اين چهار شاخصه  
تراز و مقياس و ميزان اقتصاد مملكت ما هست: طلا ، ارز ، ملك و اتومبيل چهار شاخصه 
كه مى توانند بازار غيرمولد باشــند ولى بازارغير مولدى كه بايد كنترل بشــود در تمام 
كشورهاى جهان وقتى مى گويند ماليات بر جمع دارايى ها  دارايى كه فقط ملك نيست 
ما نقدينگى هم دارايى مى دانيم در حسابدارى، در ترازنامه نقدينگى دارايى محسوب مى 
شود  .حالا شما اين دارايى را  داريد وقتى كه مى بينيد يك ملكى  در يك سال  ده برابر 
رشد كرده در همان سال موظف باشين و مالياتش را هم  بدهيد يا اگر شما دلار و ارزى 
داشته ايد و قيمت آن ده برابر رشد داشته است  و شما مجبور باشيد ماليات آن را بدهيد 
ديگر دلار و ارز انباشــت نمى كنيد ، وقتى بدانيد روى سود دلار شما ماليات گرفته مى 
شود ديگر دلار و ارز را براى انباشت نمى خريد ديگر ملك مازاد نمى خرين واين ملك ها 
را آزاد مى كنيد.و به طبع آن انحصار طلبى را  رها  مى كنيد وقتى كه ماليات سنگينى در 
قانون براى عايدى سرمايه نوشته شده باشد كه بر اساس سال است، آنچنان كه متوجه 
مى شويد نصف ارزش ملك ماليات آن خواهد بود اين جرات را نخواهند كرد كه دوباره 
ملك بخرند و منعى در آن نيست، ملك را بخريد و مالياتش را هم بدهيد  اين باعث مى 
شود  شما خلاء احساس كنيد و اين درآمدتان را از غير مولد بودن به مولد تبديل كنيد.

خبرنگار صبح اقتصاد - يعنى  توازنى درعرضه و  تقاضا بوجود مى آيد!
 آقــاى غياثوند : يك توازن  در حجم نقدينگى و توليد ناخالص داخلى به وجود مى آيد  

كه متاسفانه حجم نقدينگى بيداد مى كند.
خبرنگار صبح اقتصاد -

 در اقتصادى كه فاصله  حجم نقدينگى، كمبود توليد ناخالص ملى را دامن 
مى زند ماليات چه معنايى پيدا مى كند؟

آقاى غياثوند : ما بايد متوجه باشــيم كه ايــن فاصله را كه بين حجم نقدينگى و توليد 
ناخالص ملى را كدام يك دامن زده اند حجم نقدينگى بالا رفته است  توليد ناخالص ملى  
كم شــده است  يا توليد ناخالص ملى بالا رفته حجم نقدينگى پايين مانده است ؟ اين 
فاصله ها خيلى مهم هســتند، در كشورما ن متاسفانه حجم نقدينگى فاصله ايجاد كرده 
و بالابودن حجم نقدينگى توليد ناخالص را  جا گذاشته است. به حضور شما عرض كنم 
هر كشورى در جهان بايد نسبت به درآمدى كه دولتشان دارند  ازدرآمدى كه نسبت به 
مالياتى كه از مردم اخذ مى كنند بايد به مردم خود پاســخگو باشند ، كشورى كه هيچ 
منابع نفتى ندارد منابع طبيعى، بندر ندارد به قولى  گمرك ندارد و در نهايت   هيچ چيز  
ندارد اما نظام مند ترين  كشــور از نظر ماليات هست و صد در صد درآمدش از ماليات 

مردم است  كاملا به مردمش بايد پاسخگو باشد! و اين اتفاق  هم ميافتد. اينجا پاسخگو 
نيستند! و اين پاسخگو نبودن باعث ميشود  كه در مردم فرهنگ ماليات از بين برود. اين 
فرهنگ پرداخت ماليات كه از بين رفت، فرار مالياتى كه ايجاد شده،  حجم نقدينگى را 
بالا برده اســت و اين حجم نقدينگى از درآمد غير مولد بالا رفته است، گويى شخص  با 
خود مى گويد من اگر بخواهم كار كنم در نهايت ملكى را مى خرم كه در نقل و انتقال 
درصد مشــخصى را بين پنج تا هفت درصد گرفته مى شود بدون توجه به ارزش واقعى 
آن وتمام. چون در نقل و انتقال ماليات مقطوع است يعنى در ارزش گذارى شما هرچقدر 
هم پول گرفته باشــيد در ادامه يك دو درصد و هفت درصد از شــما گرفته مى شود و 
تمام. البته كه   اين مردم را به  غير مولد بودن ســوق مى دهد! و اينجاســت كه درآمد 
ناخالص از بين ميرود و در آمد  ناخالص ملى  كه  عرض مى كنم كه اصلا فرمول آن بر 
چه اساسى است توليد ناخالص ملى مان، اينجا ست كه مردم و اقشار  را  ضعيف مى كند 
و حجم نقدينگى را بالا مى برد  . مثلا يكى از دلايلى كه حجم نقدينگى بالا مى رود در  
كشــورهايى كه به منابع نفتى متصل هستند اينطور است:  جالب اينجاست كه ما نفت 
مى فروشيم ، ارز مى گيريم بعد با ارز آن كالا وارد مى كنيم ،بعد كالا به دست مردم مى 
دهيم و  ازآن ها ماليات مى گيريم!  جالب اينجاست كارمندانى كه در دولت مشغول  كار 
هســتند حقوق مى گيرند كه منشا حقوقشان از همان نفتى است  كه فروختيم و ارزى 
است كه گرفتيم آن جنس را كه آورديم گذاشتيم كارگران روى آن كار مى كنند از آن 
ها هم  ماليات مى گيريم اين چرخه چرخه غلطى است يعنى چرخه ايست كه اتكا به نفت 
دارد  اما در همان كشورهايى كه در ترازاول جهان هستند در توليد، با توليد و صادرات 
كالا اين مبلغ را  به دست مى آورند و ما بايد بياييم  كاملا اين چرخه معيوب را  از بين 

ببريم تا حجم نقدينگيمان  نسبت به درآمد توليد ناخالص ملى پايين بيايد .
خبرنگار صبح اقتصاد - سوال  بعدى كه از محضرتون داريم اين هست كه بفرماييد:

 توليد ناخالص داخلى در كشور چگونه به كاهش قدرت خريد مردم مى 
انجامد ؟

آقاى غياثوند :  من خدمتتون عرض  كنم، توليد  ناخالص داخلى مقدار كل درآمد مردم 
داخل يك كشــور است. يعنى درآمد همه ى مردم كشور را  كه ر قم بزنيد  مقدار توليد 
ناخالص داخلى كشوراســت. يعنى توان خريد مردم، توليد ناخالص داخلى كشوراست . 
حالا توليد ناخالص داخلى كشــور كه جى دى پى گفته مى شود  فرمول دارد، مصرف 
خصوصى به علاوه سرمايه گذاران (براى همين به شما گفتم بازار سرمايه را جدا كنيم ) 
به علاوه مصارف دولتى (كه خدمتتون  عرض خواهم كرد چه بلايى سر مردم مى آورد) 
بــه علاوه ى مابه تفاوت صادرات وواردات.توليد ناخالص ملى،  اگر كه شــما  واردا ت از 
صادرات بيشتر باشد،  در آن حالت مابه تفاوت آن منفى مى شود و شما نمى توانيد ارزش 
پول داخلى را   بالا ببريد بايد مثبت بشود و صادرات شما از  واردات  كمتر بشود. حالا به 
عرض شما برسانم  در يك كشورى دولت را  يك انسان فرض بكنيم مانند  يك شخصيت 
و يك شخص محسوب كنيم يك سوم درآمد بودجه مملكت دست دولت است به دلايل 
شــخصى خودش يك سوم آن در اختيار اشخاص مرفه است و يك سومش مى خواهد   

تقسيم مى شود به هشتاد ميليون نفر ايرانى!  اين نمى رسد،
خبرنگار صبح اقتصاد - يعنى دو تراســت بزرگ و عظيم شصت درصد يا شصت و پنج 

درصد اقتصاد ملى را در اختيار دارند؟
 آقاى غياثوند :  دقيقا 

خبرنگار صبح اقتصاد : ومجموعه ى توانمندى  جامعه ى بيرونى از اين دو تراســت حجم 
توانش بيش از سى درصد نيست! 

آقاى غياثوند : دقيقا، و اين  بودجه اى كه برنامه ريزى شــده براى هشتاد ميليون نقص 
دارد. پيش بينى كه مى كنند با فروش بشــكه هاى نفت مبلغى كه تازه اگه قراراست كه 
پيدا بكنند و  مبلغى كه مى خواد بماند و براى هشتاد ميليون نفر  هزينه بشود،  نمى رسد! 
و اين باعث خوابيدن توليد مى شــود  اين باعث مى شود  كارخانه  ها از بين برود و اين 
باعث ماليات دســتورى ميشود چرا ؟ به دليل اينكه ديگه در كشور شما بايد يا پول بى 
پشــتوانه چاپ كنيد  كه الان مشغول اين كار هستند ! و يا با  ماليات دستورى (فارغ از 
اينكه فرهنگ پراخت ماليات فرهنگ  سازى شده يا نه) وهزينه بر هم هست، يعنى شما 
اگر كه دوربينى اينجا بگذاريد و حواسمتون باشد كسى بيرون نرود  يا هزينه اى نكنيد 
و اطمينان كنيد همه ســر كار خود حاضر مى شوند مصداق ماليات دستورى است  كه 

هزينه بر است و نمى توانيد هزينه اى كه  براى دولت دارد را كاهش بدهيم.....

خبرنگار صبح اقتصاد : - منظور شــمااز ماليات دســتورى  اين است كه ما در دولت به 
درآمدى رســيديم و نمى توانيم  رابطه ى بين حجم توليد و منافع بنگاه هاى اقتصادى و 

اين  هزينه اى كه برايش  متصور بوده وجود ندارد.
آقاى غياثوند : دقيقا ! هميشــه دولت به دليل اينكه در اين چرخه ى اقتصادى در وسط 
قرار گرفته و بين افراد مرفه و افراد كم درآمد قرار دارد و بايد بودجه اقشار كم درآمد را 
تامين كند   و افراد مرفه هم بايد تامين شوند  و افراد دولت هم بايد تامين كنيم و افراد 
مرفه غير از اينكه بودجه آن ها  تامين مى شود تامين غير نقدينگى ديگرى هم خودشان 
ذاتا دارند  كه ذاتيست  ما يك سرمايه ى ذاتى داريم وقتى كه شما سرمايه تان ذاتاً ارزش 
سرمايه اى دارد حالا موضوع  اينجاست كه تا زمانى كه ما نتوانيم اقشار مرفه را ( اولا دو 
مورد بايد بوجود بيايد يكى اينكه  مردم قدرت خريدشان بالا برود  و بعد اينكه دولت بايد 
كوچك شــود مثل همه كشور هاى ديگر،و بايد يه سرى از موارد را بپذيرند  و به بخش 

خصوصى اطمينان كنند .)
خبرنگار صبح اقتصاد : - شــما مى فرماييد بخش خصوصى وقتى بزرگ مى شــود كه 

دولت كوچك شود ؟ 
آقاى غياثوند : بله صد در صد ! شركتهاى دانش بنيان يا كارآفرينان را دولت اصلا بهايى 
نمى دهد در قضيه كرونا دولت اجازه نداد توليد و واردات ماسك را  در اختيار بگيرند  و 
بعد وقتى ملاحظه كرد كه از عهده اش بر نمى آيد اجازه داد. دولت معمولا براى منافع 

خودش از بخش خصوصى جلوكيرى مى كند  
خبرنگار صبح اقتصاد - آقاى غياثوند  تعبيرى كه شما مى گوييد ، دولت  ها  با مردم يك 

رقابت ذاتى دارند اين اساسا ملى  بودن دولت را زير سوال نميبرد؟
آقاى غياثوند :  نه! بينيد  كشــور هاى  جهان همه دولت ها يشــان به بخش خصوصى 
اطمينان مى كنند يك سرى مواردى كه در قانون تعريف نشده مانند مطالبه ماليات در 
اختيار بخش خصوصى نمى باشند ودر هيچ كشورى در جهان هم  نيست اما ابلاغ برگ 
تشخيص ماليات در كشورهاى  جهان به  دولت اصلا ارتباطى ندارد يعنى بخش خصوصى 
مى آيد  برگه ها را ابلاغ مى كند يا نرم افزارش  را مى گويد من مى گذارم  يا سيستمش 
را  پياده ســازى مى كنم براى ابلاغ .نه اينكه همه چيــز را در اختيار خود بگيرد  به اين 
دليل كه مى خواهد يك سوپاپ  اطمينان به وجود بياورد. در سياست هاى خارجى اين 
خودش يكى از موانع مهم قدرت خريد مردم در كاهش حجم نقدينگيست كه به كاهش 
ارزش پول مى انجامد  و خدمتتون عرض بكنم كه چه جوريست كه دولت باعث كاهش 

ارزش پول مى شود.  
خبرنگار صبح اقتصاد - و سوال آخر ما هم همين است:

 ارزش پول ملى را از چه راه هايى مى شود افزود؟

آقاى غياثوند :  چندموضوع مهم هست كه من خدمتتان عرض كنم كه مردم فكر كنند 
شايد به نتايج خودشون برسند، اولا كه بايد با مهار تورم رشد بى رويه ى اجناس جلويش 
گرفنه شــود كه اين يكى از دلايل ارزش پول ملى است يعنى هر چقدر كه بى رويه داره 
ارزش كالا   بالاتر ميرود ارزش پول ملى را پايين مى آورد ومهار تورم باعث  مى شــود 
بهاى توليد (كه تشــكيل مى شــود از  بازار كار وبازار مالى ) پايين مى آيد و ارزش پول 

بالا مى رود.
خبرنگار صبح اقتصاد - يعنى پول كمتر مى دهيم و كالاى بيشترى دريافت مى كنيم؟

آقاى غياثوند :  اين اتفاق بايد بيافتد، مورد بعدى كه  بايد اينجا به آن  اشاره كرد تصويب  
قوانين مثل قانون ماليات بر عايدى ســرمايه  هست كه  پول هاى غيرمولد را ما بتوانيم 
بــه مولد تبديل كنيم  و بايد اينكار را انجام بدهيم  اگر نه نمى توانيم  ارزش پول را بالا 
ببريم  خودكفايى الزام ماســت براى بالا بردن  ارزش پول مليمان و اينكه ما  بخواهيم 
هنوز صادراتمان  از  وارداتمان كمتر باشد نمى توانيم ارزش پول مليمان را بالا ببريم  به 
جاى اينكه ارز آورى داشــته باشــيم ارز را بيرون از كشور مى بريم و مورد بعدى اينكه  
دولت بايد تكليف خودش را با بخش خصوصى مشخص كند  در يك چرخه ى توليد تا 
مصرف كننده نهايى وچرخه ى فعاليت اقتصادى دولت بايد تكليف خود را مشخص كند  
كه بايد يا در اول اين  چرخه قرار بگيرد يا در انتهاى چرخه  بهترين حالت اين است كه 
دولت در وسط چرخه قرار بگيرد اتفاقى كه  ميافتد  اين است كه  كمتر بخرد و بيشتر 
پولش را بگيرد  و سياست دولت همين است كه قلدرى و دستورى هست مثلا در  ميل 
گــرد و آهن اصلا چه اتفاقى افتاده در فولادســپاهان  همش مقصر دولت بود،چون مى 
خواهد وســط باشــد دقيقا اينطور كه مى گويد ميل گرد را اين مبلغ بفروش و آهن را 
فلان مبلغ از من بخر! دقيقا همانند خودرو، دولت يا بايد اول بنشيند واردات يا عرضه را 
در اختيار داشته باشد و به بخش خصوصى بدهد بقيه آن را، يا در  انتها بنشيند! و اين 
بخــش خصوصى همه ى كارا را انجام بدهد در انتها دولت  به مصرف كننده نهايى بدهد 
براين  اساس هر جور كه مى خواد بدهد، با اقساط و يا غيره ، عرضم خدمتتان ،وام بدهد 
و يا غير اين ها  اما اينكه در وسط بنشيند كلا ارزش پول ملى را  از بين مى برد به خاطر 

اينكه تورم  كاهش پيدا نمى كند.
خبرنگار صبح اقتصاد - يعنى يك كاتاليزور كه عمل ماندگاريست براى اينكه شما نقشه 

مثبت سياست هايى كه مى تواند تورم را كاهش بدهد را كاهش مى دهيد 
آقاى غياثوند :  بله چند وقت پيش به اتحاديه قصاب ها  گفنه شد كه بايد فلان گوشت 
را ســى صدو شــصت تومان بدهيد و آن ها گفتند حساب مى كنم هيچ كارى نمى كنم 
چهار صدو ســى تومن تمام مى شود  اين حكم دستورى كه دولت نشسته و نرخ تايين 
مى كند و به دليل اينكه چيزى كه خودش خريده مى خواهد بفروشــد و از  طرفى مى 
خواهد  مردم معترض نشوند مى آيد و اعلان مى دارد كه  بفروشد، ما به اين شكل بهاى 
توليدمان از بين مى رود، سرانه مصرف از بين مى رود،  به نظرم بايد اگر خلق  ثانيه اى 
پول كه ما الان خلق مى كنيم  و بايد اين خلق ثانيه اى از بين برود تا ما بتوانيم ارزش  
پولمان را  بالا ببريم فقط و فقط اين هست كه اين سه قشر را مردم دولت و اقشار مرفه  

در كنار هم به اين موضوع برسند
خبرنگار صبح اقتصاد -  ســوال آخر هم اين كه در فضاى امروز اقتصاد مبانى خلق پول 

كجا هستند؟ 
 آقاى غياثوند :  تعهد در  نقدينگى ، نقدينگى كه  بدين روش زير نقطه سربه ســر قرار 
بگيــرد اين خلق پول بوجود مى آيد خلق پول  يعنى بى پشــتوانه بــودن پولى كه در 
خزانه ى ارزى يا ريال ى كشور قرار مى گرفته ومورد هزينه  واقع مى شده،  اين را خلق 
پول مى گويند كه باعث عدم تعهد مى شود يعنى چى يعنى من پولى را خرج مى كنم 
يــا  مثلا بانكى را مثال مى زنم براتون مى خواهد يك وامى بدهد پولى خلق مى كند و 
تسهيلات را مى دهد اين پولى كه خلق شده تعهدهايى باهاش هست كه بايد اون تعهد 

ها را انجام بدهد. 
خبرنگار صبح اقتصاد - شما مى فرماييد كه يك  قاشق غذا داريم و هشت دهان برايش 

تعريف مى كنيم !
  آقاى غياثوند :  دقيقا همين است كه بانكها تا يك نفر مى خواهد يك پولى را  سپرده 
بگذارد  التماسش مى كنند  به خاطر اينكه آنقدر پول بى  پشتوانه خلق كردند و بيرون 
دادند و بايد فرايند آن انجام شود اردرهاى عجيب پيشنهادى هم مى دهند سى درصد و 

يا سى و  و پنج درصد كه حتى هزينه بانك دارى آن ها هم بيشتر مى شود. 
خبرنگار صبح اقتصاد -بســيار ممنون وسپاســگزاريم از اينكه اين وقت را به ما داديد. 
مصاحبه بسيار علمى و دقيقى بود كه  با شما داشتيم اميدواريم كه بتونيم اين مصاحبه را 
در اختيار مردم بگذاريم طبيعتا اگر سوالاتى تو اين زمينه بوجود بياد ما مزاحمت بعدى 

هم براى شما خواهيم داشت  دست شما درد نكنه 
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گزيده خبر

مديرعامل شركت نفت سپاهان اعلام كرد

كاهش چشمگير قاچاق و عرضه 
روغن موتورهاى تقلبى در بازار

مديرعامل شــركت نفت سپاهان گفت: با ساز و كارهاى در نظر گرفته شده 
ميزان قاچاق و عرضه روغن موتورهاى تقلبى در بازار به طور چشــمگيرى 
كاهش پيدا كرده است. به گزارش ايسنا، محمد امير نيكو همت در حاشيه 
بيســت و هفتمين نمايشــگاه نفت، گاز، پالايش و پتروشيمى در نشستى 
خبرى با اشــاره به اقدامات صورت گرفته براى جمع آورى روغن موتورهاى 
تقلبى از بازار، اظهار كرد: در سال گذشته با التهاباتى كه در بازار روغن اتفاق 
افتاد و مذاكراتى كه با مســوولان وزارت صمت داشتيم، راهكارهاى خوبى 
مطرح شد. وى افزود: شبكه مويرگى كه بتواند تامين كننده توزيع باشد در 
كشور ايجاد شد و توانستيم در 26 استان كشور پايگاه ايجاد كنيم و روغن 
هاى اصلى در اين اســتان ها توزيع شــد و مابقى استان ها نيز براى امسال 
هدفگذارى شــده كه در تمام آنها پوشش داده مى شود. مديرعامل شركت 
نفت سپاهان با بيان اينكه وقتى كه توزيع توسط خود شركت انجام شود به 
مراتب ميزان تقلب كاهش مى يابد و اگر قاچاقى نيز صورت بگيرد توســط 
شــركت توزيع اتفاق نمى افتد، اظهار كرد: فروشى كه اتفاق مى افتد نيز مى 
بايست در سامانه هاى تجارت و سامانه هايى كه توسط وزارت صمت تكليف 
شــده ثبت شــود و مورد مانيتورينگ قرار بگيرند. نيكو همت با بيان اينكه 
اين مســاله كمك مى كند كه تقلب و اشــكالى كه در اقتصاد خرد صورت 
مى گرفت بتوانيم به بهترين وجه مديريت كنيم، گفت: ميزان تقلب و فروش 
روغن موتورهاى تقلبى در بازار به شــدت كاهش يافته و ميزان قاچاقى كه 
در محصولات ما اتفاق مى افتاد نيز در ســال 1401 به صفر رســيد. وى با 
اشــاره به مزيت هاى اين شبكه مويرگى، گفت: با ساز و كارهايى كه صورت 
گرفت امكان توزيع روغن موتورهاى با كيفيت و با قيمت ثابت اتفاق افتاده 
اســت، در كل مى توان گفــت قاچاق و توزيع روغن موتــور تقلبى در بازار 
كاهش چشمگيرى داشته اســت. مديرعامل شركت نفت سپاهان با اشاره 
به محصولات جديد ارائه شــده در بــازار نيز گفت: به دنبال ارتقاى كيفيت 
هســتيم كه اين موضوع افزايش ارزآورى كشور را تضمين مى كند، نه تنها 
روى پارافين هــا، بلكه روى روغن هاى پايه دو و ســه نيز به دنبال افزايش 
كيفيت و حفظ بازارهاى بين المللى و داخلى هستيم. نيكوهمت تاكيد كرد: 
در سال 1401 به كشورهاى اروپايى، آسيايى و آفريقايى بيش از 11 هزار تن 
صادرات فينيش اويل داشتيم و با اقداماتى كه در سال 1402 در دست اجرا 
داريم مى توانيم اين افزايش را داشته باشيم كه كلا روغن هاى هايتك توليد 
و صادر كنيم. وى با بيان اينكه به دنبال اين هستيم تا با كمك شركت هاى 
دانش بنيان داخلى و شركت هاى اروپايى كه مستعد سرمايه گذارى مشترك 

هستند برخى از نيازمندى ها را بومى سازى كنيم.
نصب سنگين ترين سكوى نفت و گاز 

كشور در ميدان رشادت
- مديرعامل شــركت صنعتى دريايى ايران (صدرا) گفت: اكنون 2 سكوى 
ميدان رشادت توسط شركت صدرا ساخته و در دريا نصب شده و است و 2 
سكوى باقى مانده نيز كه يكى از آنها سنگين ترين سكوى نفت و گاز كشور 
به شمار مى رود در تابســتان امسال نصب خواهد شد. به گزارش خبرنگار 
اقتصادى ايلنا، اســدالله ابويسانى در نشســت حاشيه اى بيست و هفتمين 
نمايشــگاه نفت با اشــاره به اينكه مجموعه صدرا با سابقه بيش از 55 سال 
فعاليت، در حــوزه صنعت پروژه هاى متعددى را اجرا كرده اســت، افزود: 
صدرا در ســه حوزه اصلى فعاليت دارد كه شامل كشتى سازى و تعميرات 
انواع شــناورها و كشتى ها، فعاليت فراساحل نفت و گاز و اقدامات زيربنايى 
در حوزه دريا اســت. وى با اشاره به اينكه صدرا در ساخت سكوهاى 12 فاز 
پارس جنوبى حضور داشــته، ادامه داد: اين سكوها اكنون تكميل و تحويل 
كارفرما شــده و جريان توليد در آنها ادامه دارد. ابويسانى تاكيد كرد: سال 
گذشــته پروژه هايى را كه در دســت انجام داشتيم كه مهمترين آنها طرح 
توســعه ميدان رشادت است كه امسال پيشرفت هاى خوبى خواهد داشت. 
اين ميدان چهار ســكو دارد، 2 ســكو اكنون در دريا نصب است كه نياز به 
اقدامات راه اندازى و پيش راه اندازى دارد و 2 ســكو هم در كارخانه صدرا 
است كه مراحل ساخت آن اجرا مى شود و اميدواريم تابستان امسال حمل و 
نصب شود. وى افزود: يكى از آنها سكوى توليدى است كه در كارخانه است 
و ســنگين ترين سكوى نفتى و گازى كشور با وزن نزديك به هفت هزار تن 
است. حدود پنج هزار تن در كارگاه تكميل شده و در آب نصب مى شود و 

بقيه روند تجهيز در آب انجام خواهد شد.

دانش ساخت نفتكش بومى شده است
دريايى  مديرعامل شــركت صنعتى 
ايران (صدرا) گفــت: اين ظرفيت را 
داريم تا در ســاخت نفتكش داخلى 
وارد شــويم و از آنجايــى كه دانش 
ساخت اين كشتى بومى شده است، 
توليدكننــدگان داخلى ايــن توان را 
دارنــد تا زنجيــره توليــد را به طور 
كامل انجام دهند. به گزارش ايســنا، 

اســدالله ابويسانى امروز در حاشيه بيســت و هفتمين نمايشگاه نفت، گاز، پالايش 
و پتروشــيمى در نشستى خبرى با بيان اينكه مجموعه صدرا با سابقه بيش از 55 
سال فعاليت، در حوزه صنعت، پروژه هاى متعددى را اجرا كرده است، گفت: صدرا 
در ســه حوزه اصلى فعاليت دارد كه شامل كشتى سازى و تعميرات انواع شناورها 
و كشتى ها، فعاليت فراســاحل نفت و گاز و اقدامات زيربنايى در حوزه دريا است. 
وى با بيان اينكه صدرا در ســاخت ســكوهاى 12 فاز پارس جنوبى حضور داشته 
است، گفت: اين سكوها اكنون تكميل و تحويل كارفرما شده و جريان توليد در آنها 
ادامه دارد. مديرعامل شــركت صنعتى دريايى ايران با تاكيد بر اينكه سال گذشته 
پروژه هايى را در دست انجام داشتيم كه مهمترين آنها طرح توسعه ميدان رشادت 
است و امسال پيشرفت هاى خوبى خواهد داشت، گفت: اين ميدان چهار سكو دارد، 
2 ســكو اكنون در دريا نصب است كه نياز به اقدامات راه اندازى و پيش راه اندازى 
دارد و 2 ســكو هم در كارخانه صدرا اســت كه مراحل ساخت آن اجرا مى شود و 
اميدواريم تابستان امسال حمل و نصب صورت گيرد. ابويسانى در ادامه با بيان اينكه 
يكى از آنها سكوى توليدى است كه در كارخانه است و سنگين ترين سكوى نفتى 
و گازى كشــور با وزن نزديك به 7000 تن است، اظهار كرد: حدود 5000 تن در 
كارگاه تكميل شده و در آب نصب مى شود و بقيه روند تجهيز در آب انجام خواهد 
شــد. وى با بيان اينكه برنامه داريم كه اين سكو را تابستان امسال نصب كنيم و 
بقيه فعاليت ها را تا پايان سال به نتيجه برسانيم، گفت: كرين بارج صدرا 5000 

تن براى نصب اين سكو مورد استفاده قرار خواهد گرفت.

وزير نيرو:

افغانستان مكلف به رفع موانع براى تأمين حقابه ايران است
وزير نيرو با تأكيد بر اينكه بر اساس معاهده 1351 هيرمند بين 
ايران و افغانستان در خصوص رودخانه هيرمند، كشور افغانستان 
متعهد به تحويل به هنگام حقابه ايران است، افزود: آن ها مكلف 
هستند در تحقق اين امر، هرگونه مانع سياسى و فنى ايجاد شده 
را رفــع كرده و حقابه مردم را در مرز دو كشــور به ايران تحويل 
دهند. به گزارش ايسنا، به نقل از پايگاه اطلاع رسانى وزارت نيرو 
، على اكبر محرابيان، با اشــاره به شــرايط تأمين آب سيستان و 
معاهده هيرمند اظهار كرد: همانگونه كه رئيس جمهورى  منطبق 
بر قوانين بين المللى و متن دقيق معاهده هيرمنده اشاره كردند، 
دولت مصمم اســت در همه شــئون حق مردم كشور را بگيرد و 
موضوع حقابه هم به عنوان مصــداق حق مردم با جديت دنبال 
مى شــود تا به طور كامل بر اســاس معاهده موجود وصول شود. 
وجود آب در ســد بالادســت مورد وثوق اطلاعات ما و داده هاى 
جهانى است. وزير نيرو با اشــاره به وجود آب در سد كجكى در 
بالادســت روخانه مرزى هيرمند تأكيد كرد: در افغانستان وجود 
آب در سد بالادســت مورد وثوق اطلاعات ما و داده هاى جهانى 
است و موضوع وجود آب در سد كجكى نيز مورد تأييد حاكمان 
افغانســتان قرار گرفته اســت. وى افزود: اگــر معاهده هيرمند 
فى مابين ايران و افغانســتان به طور دقيق بررسى شود، مشخص 
خواهد شد، تنها عامل تأثير گذار روى تعيين حقابه ميزان نزولات 
جوى و جريان آب ورودى از بالادســت سد كجكى است و تنها 
اين متغير بر تعيين ســهم ايران از حقابه ســالانه اثرگذار است. 
وزير نيرو با اشــاره به متن معاهده هيرمند تأكيد كرد: بر اساس 

معاهده بين ايران و افغانستان در خصوص رودخانه هيرمند، كشور 
افغانستان متعهد به پرداخت به هنگام حقابه ايران است و آن ها 

مكلف هســتند در تحقق اين امر، هرگونه مانع سياســى و فنى 
ايجاد شده را رفع كرده و حقابه مردم را در مرز دو كشور به ايران 

تحويل دهند. محرابيان با اشاره به رهاسازى آب از سد كجكى تا 
سد انحرافى كمال خان گفت: بر اساس مستندات موجود و مورد 
اســتناد جهانى، طالبان در فصول مختلف اخير رهاسازى آب از 
سد كجكى به سمت سد انحرافى كمال خان را انجام داده و از سد 
كمال خان هم آب را به ولايت نيمروز رسانده است؛ بر اين اساس 
اگر بر خلاف معاهده مانع جديدى در اين مسير ايجاد نشده باشد، 
مسئله فنى در رسيدن آب وجود ندارد. وى ادامه داد: مضافاً اينكه 
تنها عامل اثرگذار بر حقابه مســئله نزولات جوى اســت و ساير 
مسائل حاشيه اى طرح شده ارتباطى با مسئله وصول حقابه ندارد؛ 
كما اينكه سابقه دارد كه در سال هاى اخير در فصل بهار رهاسازى 
آب از ســد كجكى براى رساندن آب هيرمند به ولايات هلمند و 
نيمروز واقع در افغانستان انجام شده و اين عذر كه آب از كجكى 
به مرز ايران نمى رسد نه از نظر حقوقى و نه از نظر تجربيات مشابه 
در سال هاى اخير پذيرفته نيست. وزير نيرو گفت: بر اساس تأكيد 
رئيس جمهور ما مكلف به وصول حقوق مردم هســتيم و مسئله 
حقابه رود هيرمند به عنوان مصداق حق مردم ايران با جديت در 
دستور كار قرار دارد. محرابيان با اشاره به اينكه تيم فنى جمهورى 
اسلامى ايران از بهترين متخصصان تشكيل شده است، گفت: اين 
تيم متخصص آمادگى دارد تا در چهارچوب قوانين بين المللى و 
معاهده هيرمند به منظور تعيين وضعيت حقابه، از ســد كجكى 
و نيز وضعيت ســد انحرافى كمال خان و شرايط مسير رودخانه 

هيرمند از سد كجكى تا مرز ايران بازديد به عمل آورد.

به دنبال بهره گيرى از روش هاى ساده تر براى تأمين ارز واحدهاى توليدى هستيم
سرپرست وزارت صمت با اشاره به اينكه با مذاكرات صورت گرفته توانستيم برخى 
از اولويت هــا در تخصيص ارز به واحدهاى توليدى را تغيير دهيم، گفت: به دنبال 
اين هســتيم تا از روش هاى ســاده ترى در تأمين ارز مورد نياز واحدهاى توليد 
داخلى بهره ببريم تا عموما صنعت گران و توليدكننده گان داخلى بتوانند مواد اوليه 
واحدهاى توليدى خود را با شــرايط بهترى تأمين كنند. به گزارش ايسنا، سيد 
مهدى نيازى امروز در حاشيه بازديد از بيست وهفتمين نمايشگاه بين المللى نفت، 
گاز، پالايش و پتروشيمى اظهار كرد: نمايشگاه صنعت نفت امسال با ابعاد وسيعى 
در حال برگزارى است و خوشبختانه با استقبال زيادى از سوى واحدهاى توليدى 
و صنعتگران روبرو بوده اســت. آنچه كه در اين عرصه حائز اهميت است؛ شرايط 
توليد داخلى به لحاظ فنى و زيرســاختى به طــور كامل آمادگى تأمين نيازهاى 
كشور در حوزه هاى مختلف را دارد. وى افزود: ما حتى به اين ميزان از توانمندى 
قانع نيســتيم و مى خواهيم موضوع صادرات به طور جدى دنبال شــود، چرا كه 
اعتقاد داريم ظرفيت ايران براى واحدهاى توليد داخلى كوچك شده و ما بايد ابعاد 

وســيعى را در منطقه و همين طور بازارهاى بين المللى لحاظ كنيم كه البته در 
اين زمينه اقدام هاى مطلوبى هم از سوى دست  اندركاران امر در دستور كار قرار 
گرفته اســت و ما نيز به عنوان حامى از توليدكنندگان داخلى پشتيبانى خواهيم 
كرد. سرپرســت وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار كرد: برخى از چالش هايى 
كه امروز در حاشــيه بازديد از نمايشگاه از سوى توليدكنندگان مطرح شد، اگر 
چه خارج از حيطه وظايف وزارت صنعت، معدن و تجارت بود، اما همكاران بنده 
در وزارت صمــت همــه تلاش و اهتمام خود را براى مرتفــع كردن دغدغه اين 
عزيزان بكار خواهند گرفت. نيــازى با بيان اينكه با مذاكرات متعددى كه انجام 
شده توانسته ايم برخى از اولويت ها در تخصيص ارز را تغيير دهيم، گفت:  بر اين 
اســاس ممكن اســت تغييرهايى در تأمين ارز واحدها اتفاق افتد كه در اين باره 
نشست هايى را در هفته گذشته برگزار كرديم و تصميم گيرى هايى نيز مبنى بر 
به كارگيرى روش هاى بهتر و نوتر گرفته شد و به دنبال اين هستيم تا از روش هاى 
ســاده ترى در تأمين ارز مورد نياز واحدهاى توليدى داخلى بهره ببريم تا عموما 
صنعت گــران و توليدكننده گان داخلى بتوانند مواد اوليه واحدهاى توليدى خود 

را با شــرايط بهترى تأمين كنند. وى در ادامه به موضوع ترخيص كالا از گمرك 
اشاره كرد و يادآور شد: بحث ترخيص 90 درصدى كالا هم اكنون در دستور كار 
قرار دارد و هر كالايى كه در گمرك وجود داشته باشد و اسناد و مدارك از ذينفع 
خارجى در اختيار واردكننده و توليدكننده باشــد به صورت 90 درصد ترخيص 
مى شود. سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت تصريح كرد: هميشه واحدهاى 
توليدى ما با مشــكل نقدينگى روبرو بودند كه با بكارگيرى روش هاى جديد به 
دنبال اين هســتيم تا مشــكل هاى موجود در اين زمينه را مرتفع كنيم. ارتقاى 
بهره ورى انرژى در محصولات توليدى. نيازى ضمن اشاره به چالش ناترازى توليد 
و مصرف انرژى در كشــور، با بيان اينكه محصولات توليدى بايد ملزم به رعايت 
استانداردها و چارچوب هاى بهينه سازى مصرف انرژى باشند، گفت: ابعاد مصرف 
انرژى چه در حوزه ســاختمان محصولات صنعتى و لوازم خانگى و چه در بخش 
كشــاورزى روند افزايشى دارد و ما با كمك مولفه بهينه سازى مصرف مى توانيم، 

انرژى ذخيره كرده و براى ساير حوزه هاى مولد استفاده كنيم.

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت:

به دنبال بهره گيرى از روش هاى ساده تر براى تأمين ارز واحدهاى توليدى هستيم

با اتصال 9 نيروگاه به شــبكه خطوط لوله انتقال نفت خام و فرآورده نفتى، ظرفيت انتقال ســوخت مايع از طريق اين شــبكه به 
نيروگاه ها 1.5 ميليارد ليتر در سال افزايش مى يابد. به گزارش ايلنا، توسعه خطوط لوله انتقال نفت خام و فرآورده هاى نفتى در 
دولت سيزدهم از جمله برنامه هاى اولويت دارى است كه با اهتمامى جدى از سوى وزارت نفت در حال پيگيرى است. اين امر در 
كنار ضرورت راه اندازى نهضت بهينه سازى مصرف انرژى مى تواند تغييرات موثرى را در ساختار صنعت نفت و انرژى كشور ايجاد كند. افزايش ظرفيت پالايشگاه ها در 
كنار توسعه خطوط لوله انتقال مى تواند تضمينى براى زيرساخت هاى اين صنعت تلقى شود. اما اتصال 9 نيروگاه به شبكه خطوط لوله از سوى صنعت انتقال نفت يكى 
ديگر از مهمترين اقداماتى است كه سال گذشته روند اجرايى آن آغاز شده است. در پنجمين جلسه شوراى اقتصاد كه در خردادماه سال گذشته برگزار شد، صدور 
مجوز سرمايه گذارى از محل منابع داخلى شركت ملى پالايش و پخش فرآورده هاى نفتى براى اجراى طرح اتصال 9 نيروگاه با انتقال حدود يك ميليارد و 500 ميليون 
ليتر به صورت ساليانه، از جمله مصوباتى بود كه در خصوص اصلاح و اجراى آن تصميم گيرى شد. بايد تاكيد كرد كه اجراى اين طرح، ضمن داشتن توجيه اقتصادى 

براى صنعت نفت و رقم زدن امنيت زيست محيطى در فرآيند انتقال سوخت، به كاهش و كند شدن آهنگ قاچاق سوخت نيز كمك خواهد كرد.

مديرعامل شركت مهندسى و توسعه گاز ايران با بيان اينكه طرح هوشمندسازى كنتورهاى گاز را هم در دستور كار قرار داديم، 
اظهار داشــت: هوشمندسازى كنتور 27 ميليون مشــترك در دستور كار است با اين حال بايد با تنظيم گرى همراه شود در غير 
اينصورت تنها به مديريت اطلاعات و پايش منتهى مى شود.ســه تا چهار ميليارد دلار اعتبار براى ابرپروژه هوشمندسازى در نظر 
گرفته شده است. به گزارش خبرنگار اقتصادى ايلنا، رضا نوشادى در نشست حاشيه اى بيست و هفتمين نمايشگاه نفت با بيان 
اينكه بزرگترين قطر و طولانى ترين حفارى افقى جهان در پروژه انتقال گاز به نيروگاه و صنايع قشــم ثبت شد، اظهار داشت: در 

طرح خط لوله انتقال گاز ششم سراسرى شاهد ثبت ركوردى تازه بوديم و پروژه انتقال گاز به نيروگاه و صنايع قشم تا سه ماه آينده تكميل مى شود و حفارى افقى از 
دو سمت جزيره در سرزمين اصلى آغاز شده است. وى با اشاره به بخشى از اقدامات در حوزه تاسيسات تقويت فشار گاز گفت: 11 ايستگاه تقويت فشار گاز در حال 
طراحى، خريد و اجرا است، همچنين اجرا و بهره بردارى همزمان از اين ايستگاه در طول 60 سال قدمت شركت ملى گاز ايران و 15 سال قدمت شركت مهندسى و 
توسعه گاز ايران يك ركورد است كه از اين تعداد 6 ايستگاه امسال به بهره بردارى مى رسد كه اين موضوع نيز ركوردى تازه است. مديرعامل شركت مهندسى وتوسعه 
گاز ايران با اشــاره به اجراى طرح هاى ذخيره ســازى گاز گفت: سال 1401 هفت طرح ذخيره سازى گاز طبيعى را فعال كرديم كه اكنون پنج طرح در حال اجراست. 
وى با بيان اينكه طرح ذخيره سازى شوريجه D در قالب BOT در حال اجراست، تصريح كرد: تا پايان امسال شاهد كليد خوردن طرح هاى ذخيره سازى در ميدان هاى 

مختار، بانكول، قزل تپه و سراجه خواهيم بود. براساس برنامه هاى تعريف شده، تا 6 ماه آينده نيز دو طرح ديگر نيز كليد مى خورد.

افزايش 1.5 ميليارد ليتر سوخت رسانى به نيروگاه ها 
از شبكه خطوط لوله

اعلام آمادگى پاكستان براى دريافت گاز از ايران
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گزيده خبر

حضور فعال شركت نفت ستاره خليج فارس در 
نمايشگاه بين المللى نفت، گاز، پالايش و پتروشيمى

ستاره  نفت  شركت 
فــارس  خليــج 
كتــاب  ارائــه  بــا 
در  فناورانه  نيازهاى 
شناسايى  راســتاى 
و  تأمين كننــدگان 

توليدكنندگان داخلى در بيست و هفتمين نمايشگاه بين المللى نفت، گاز، 
پالايش و پتروشيمى حضور يافته است.به گزارش روابط عمومى و بين الملل 
شركت نفت ستاره خليج فارس، شركت نفت ستاره خليج فارس براى حفظ و 
ارتقاى ظرفيت توليد فرآورده ها، با ارائه كتاب نيازهاى فناورانه اين شركت در 
بيست و هفتمين نمايشگاه بين المللى نفت، گاز، پالايش و پتروشيمى حضور 
يافته است.در اين كتاب به تفكيك نيازهاى شركت نفت ستاره خليج فارس 
در زمينه هاى خدمات فنى و مهندســى، عمليات بهره بردارى، نگهدارى و 
تعميرات، برق، ابزار دقيق، سيســتم كنترل، فناورى اطلاعات و ارتباطات، 
علوم داده، ايمنى، بهداشت، محيط  زيست و پژوهش و توسعه معرفى شده 
اســت كه راهى آسان را پيش روى شــركت هاى دانش بنيان و داخلى براى 
توسعه همكارى با بزرگ ترين پالايشگاه ميعانات گازى جهان قرار مى دهد.

علاوه بر ارائه دســتاوردهاى پالايشگاه ستاره خليج فارس در اين نمايشگاه، 
ارائه كتاب نيازهاى فناورانه و راه اندازى ســامانه شناســايى دستاوردها و 
محصولات شركت فعال حوزه صنعت نفت از اقداماتى است كه اين شركت 

در راستاى شناسايى شركت هاى دانش بنيان و داخلى به كار برده است.

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت:

روش هاى ساده تر براى تأمين ارز واحدهاى توليدى
به دنبال بهره گيرى از روش هاى ســاده تر براى تأمين ارز واحدهاى 
توليدى هســتيم. سرپرســت وزارت صمت با اشــاره به اينكه با 
مذاكرات صورت گرفته توانســتيم برخى از اولويت ها در تخصيص 
ارز به واحدهاى توليدى را تغيير دهيم، گفت: به دنبال اين هستيم 
تا از روش هاى ســاده ترى در تأمين ارز مورد نياز واحدهاى توليد 
داخلى بهره ببريم تا عموما صنعت گران و توليدكننده گان داخلى 
بتواننــد مواد اوليــه واحدهاى توليدى خود را با شــرايط بهترى 
تأمين كنند. به گزارش ايسنا، سيد مهدى نيازى امروز در حاشيه 
بازديد از بيست وهفتمين نمايشگاه بين المللى نفت، گاز، پالايش و 
پتروشيمى اظهار كرد: نمايشگاه صنعت نفت امسال با ابعاد وسيعى 
در حال برگزارى است و خوشــبختانه با استقبال زيادى از سوى 
واحدهاى توليدى و صنعتگران روبرو بوده اســت. آنچه كه در اين 
عرصه حائز اهميت اســت؛ شــرايط توليد داخلى به لحاظ فنى و 
زيرساختى به طور كامل آمادگى تأمين نيازهاى كشور در حوزه هاى 
مختلــف را دارد. وى افزود: ما حتى به اين ميزان از توانمندى قانع 
نيســتيم و مى خواهيم موضوع صادرات به طور جدى دنبال شود، 
چرا كه اعتقاد داريم ظرفيت ايران بــراى واحدهاى توليد داخلى 
كوچك شــده و ما بايد ابعاد وســيعى را در منطقه و همين طور 
بازارهــاى بين المللى لحاظ كنيم كه البته در اين زمينه اقدام هاى 
مطلوبى هم از سوى دست  اندركاران امر در دستور كار قرار گرفته 
اســت و ما نيز به عنوان حامى از توليدكنندگان داخلى پشتيبانى 
خواهيم كرد. سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار كرد: 
برخى از چالش هايى كه امروز در حاشــيه بازديد از نمايشــگاه از 

سوى توليدكنندگان مطرح شــد، اگر چه خارج از حيطه وظايف 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت بود، امــا همكاران بنده در وزارت 
صمت همه تــلاش و اهتمام خود را براى مرتفــع كردن دغدغه 
ايــن عزيزان بكار خواهند گرفت. نيــازى با بيان اينكه با مذاكرات 
متعددى كه انجام شده توانسته ايم برخى از اولويت ها در تخصيص 
ارز را تغيير دهيم، گفت:  بر اين اســاس ممكن اســت تغييرهايى 
در تأمين ارز واحدها اتفاق افتد كه در اين باره نشســت هايى را در 

هفته گذشــته برگزار كرديم و تصميم گيرى هايى نيز مبنى بر به 
كارگيرى روش هاى بهتر و نوتر گرفته شــد و به دنبال اين هستيم 
تا از روش هاى ساده ترى در تأمين ارز مورد نياز واحدهاى توليدى 
داخلى بهره ببريم تا عموما صنعت گران و توليدكننده گان داخلى 
بتوانند مواد اوليه واحدهاى توليدى خود را با شرايط بهترى تأمين 
كنند. وى در ادامه به موضوع ترخيص كالا از گمرك اشــاره كرد و 
يادآور شد: بحث ترخيص 90 درصدى كالا هم اكنون در دستور كار 

قرار دارد و هر كالايى كه در گمرك وجود داشــته باشد و اسناد و 
مدارك از ذينفع خارجى در اختيار واردكننده و توليدكننده باشد 
به صورت 90 درصد ترخيص مى شــود. سرپرست وزارت صنعت، 
معدن و تجارت تصريح كرد: هميشه واحدهاى توليدى ما با مشكل 
نقدينگى روبرو بودند كه بــا بكارگيرى روش هاى جديد به دنبال 
اين هســتيم تا مشــكل هاى موجود در اين زمينه را مرتفع كنيم. 
ارتقاى بهره ورى انرژى در محصولات توليدى نيازى ضمن اشــاره 
بــه چالش ناترازى توليد و مصرف انرژى در كشــور، با بيان اينكه 
محصولات توليدى بايد ملزم به رعايت استانداردها و چارچوب هاى 
بهينه سازى مصرف انرژى باشند، گفت: ابعاد مصرف انرژى چه در 
حوزه ساختمان محصولات صنعتى و لوازم خانگى و چه در بخش 
كشاورزى روند افزايشى دارد و ما با كمك مولفه بهينه سازى مصرف 
مى توانيم، انرژى ذخيره كرده و براى ساير حوزه هاى مولد استفاده 
كنيم. وى تصريح كرد: عموما صنايع ما در فصل زمستان با كمبود 
گاز و در تابســتان با محدوديت انرژى برق مواجه هســتند كه با 
اتخاذ تدابير هوشمندانه مى توان از اين محدوديت ها و بحران هاى 
احتمالــى عبور كرد، به تازگى شــوراى عالى انــرژى تصميم ها و 
راهبردهاى هوشــمندانه اى در حوزه توليد محصولات كم مصرف 
بكار بسته اســت كه اين مسئله به زودى با برنامه هاى تبيين شده 
اجرايى خواهد شد. سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت بيان 
كرد: اميدواريم  محصولات توليدى در بخش حمل ونقل و خانگى 
كمك كند تا بازدهى مصرف انرژى به شيوه اى معقول افزايش يابد.

رانا، پارس، هايما و پژو 206 داراى بيش ترين رضايت مشتريان مدير ارتباط با مشتريان گروه صنعتى ايران خودرو با اشاره به اين كه در زمستان سال گذشته، 
بالاترين رضايت از فرآيند فروش تا تحويل به خودروهاى رانا، پارس، هايما S5، هايما S7 و پژو 206 اختصاص دارد، اظهار كرد: در اين دوره رضايت از سمند، 
سورن، تارا، هايما S5، رانا و دنا پلاس اتوماتيك بيش ترين نرخ رشد را داشته است.ايكوپرس- محمدرضا هادى نژاد، با اشاره به اين نكته كه مديريت ارتباط با 
مشتريان گروه صنعتى ايران خودرو با توجه به ماموريت محوله در راستاى افزايش رضايت مشتريان در زنجيره ارزش و صيانت از مشتريان، نظرسنجى هاى 
دوره اى از فرآيندهاى جارى را انجام مى دهد، گفت: سنجش رضايت از فرآيند فروش تا تحويل خودرو، كيفيت اوليه محصول (سه ماه بعد از تحويل) و كيفيت دوام محصول (24 ماه بعد از زمان تحويل)، 
فرآيند پذيرش تا ترخيص در شبكه نمايندگى، امدادرسانى و همچنين سنجش رضايت مشتريان از فرآيند رسيدگى به درخواست ها و شكايت ها در حوزه هاى فروش، خدمات پس از فروش، كيفيت 
محصول و امدادخودرو از جمله اين ارزيابى هاست.وى با اشاره به نتايج نظرسنجى رضايت مشتريان از خدمات فروش زمستان 1401، تشريح كرد: در اين نظرسنجى رضايت مشتريان از خدمات فروش 
شركت ايران خودرو ارزيابى و عوامل موثر بر آن شناسايى شده و جامعه آمارى شامل مشتريانى است كه در زمستان 1401 خودروى خود را از نمايندگى هاى سطح كشور تحويل گرفته اند.مدير ارتباط 
با مشتريان گروه صنعتى ايران خودرو، با بيان اين كه بر اين اساس، ميانگين رضايت مشتريان از خدمات فروش در زمستان سال 1401 عدد 74.17 را كسب كرده است كه نسبت به پاييز همان سال، 
0.3 درصد رشد و نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 12 درصد رشد داشته است، گفت: عمده ترين علت آن بهبود «تحويل به موقع» و «اطلاع رسانى شرايط فروش» است كه به ترتيب نرخ رشد 7.3 

درصد و 1.6 درصد را داشته است.وى با بيان اين كه ميانگين رضايت از رسيدگى به درخواست ها و شكايت ها در زمستان 1401 عدد 60.33 را به خود اختصاص داد.

در نشست مشترك مديران گروه خودروسازى سايپا و بانك سپه، بر همكارى مشترك، مراودات ارزى و تامين مالى تاكيد شد و طرفين توافق كردند كه 
گروه اميد بانك سپه با شركت هاى تامين قطعات گروه سايپا، همكارى مشترك داشته باشد.به گزارش سايپانيوز، محمدعلى تيمورى، مديرعامل گروه 
خودروسازى سايپا در نشست تخصصى با مديران بانك سپه و بررسى راه هاى افزايش همكارى هاى مشترك، گفت: از آنجا كه بانك سپه، شركت هاى 
ســرمايه گذارى و حســاب هاى ارزى در سه كشور روسيه، بلاروس و ونزوئلا دارد، گروه خودروسازى سايپا مى تواند از پتانسيل و توانايى گسترده اين 

مجموعه به خوبي بهره برد. او تصريح كرد: گروه خودروسازى سايپا قصد دارد محصولات سوارى، تجارى و كار خود را به كشورهاى روسيه، بلاروس و ونزوئلا  صادر كند، از همين رو براى مراودات 
ارزى مى توان از بانك سپه كمك گرفت. همچنين براى واردات خودروهاى چانگان و زوتى مى توان از توانمندى اين بانك استفاده كرد. مديرعامل گروه خودروسازى سايپا با بيان اينكه بانك سپه 
يكى از گسترده ترين شبكه هاى مديريت زنجيره تامين مالى را دارد، گفت: مى توان از زنجيره تامين مالى بانك سپه كه بالغ بر 300 هزار شركت توليدى و خدماتى عضو آن هستند، در زيرساخت 
زنجيره تامين گروه سايپا استفاده كرد و اين مزيت بزرگى است.او با اشاره به معرفى 8 محصول جديد گروه سايپا به بازار، اظهارداشت: گروه خودروسازى سايپا به دنبال آن است كه خودروهاى 
كيفى، متنوع و بهينه را روانه بازار مصرف كند. سال گذشته نيز تمام توان خود را بر بهبود كيفي خودروهاى توليدى اين مجموعه گذاشتيم و بر اين اساس 240 پروژه كيفى سازى تعريف شد. 
آيت االله ابراهيمى، مديرعامل بانك سپه نيز ضمن تقدير از اقدامات انجام شده در گروه خودروسازى سايپا و با اشاره به توليد خودروهاى جديد در گروه خودروسازى سايپا، گفت: سايپا با توليد 
خودروهاى جديد، وارد مسير جديدى شده است و اين موضوع نويدبخش تحولات مناسب است. با وجود تحريم هاى ظالمانه، توليد خودرو در سايپا افزايشى شده است.  او با بيان اينكه بانك سپه 

102 ميليون حساب بانكى و 56 ميليون مشترى دارد، افزود: در ايجاد بسترهاى نوين بانكى و حوزه هاى ارزى و بين المللى فعاليت هاى مناسبى در حال انجام است.

بر اساس نتايج نظرسنجى مديريت ارتباط با مشتريان 
ايران خودرو در زمستان 1401

در نشست مشترك مديران گروه سايپا و بانك سپه مطرح شد:

همكارى مشترك بانك سپه با گروه خودروسازى سايپا

تجليل از نفرات برتر مسابقات تيراندازى پرسنل 
شهردارى كرمانشاه

از نفرات برتر مسابقات تيراندازى پرسنل شهردارى كه در راستاى استمرار سلسله برنامه هاى ورزشى سازمان 
فرهنگى شهردارى، برپا شده بود، تجليل گرديد. به گزارش اداره ارتباطات سازمان فرهنگى، اجتماعى و ورزشى 
شــهردارى كرمانشاه؛ اين دوره مسابقات با حضور يكصد نفر از پرسنل آقايان و بيش از 80 نفر پرسنل بانوان 
در ســالن هيئت تيراندازى و طى 2 روز برگزار شــده بود. گفتنى است؛  اين مسابقات به همت اداره ورزش و 
تفريحات ســالم و در دو بخش آقايان و بانوان صورت پذيرفت كه طى نشســتى با حضور حاج حسين جليلى 

سرپرست سازمان فرهنگى، اجتماعى و ورزشى شهردارى به برگزيدگان، احكام قهرمانى و جوايزى اهدا شد.
شــايان ذكر مى باشد؛ در بخش آقايان: ســعيد اميد، عليرضا نامدارپور، ميلاد نظرى، كيهان ميرزا حسينى و 
عليرضا فرهاديان و در بخش بانوان: الهام احمدى، سميه پيل افكن، آزاده احمدى، مريم رزمگر و فرزانه رشيدى 

حائز عناوين برتر شده بودند.
شهردار كرمانشاه:

بار مديريت شهرى بر دوش كارگران است

شهردار كرمانشاه با تقدير از زحمات كارگران گفت: بايد قبول كنيم كه بار مديريت شهرى، بر دوش كارگران 
اســت. به گزارش مركز اطلاع رســانى شهردارى كلانشهر كرمانشــاه، دكتر نادر نوروزى در مراسم تجليل از 
كارگران نمونه شــهردارى كه بمناسبت هفته كار و كارگر در محوطه شهردارى برگزار شد با اشاره به سخنان 
رهبــر معظم انقلاب در وصف كارگران اظهار كرد: معظم له مــى فرمايند � ايام هفته  كارگر صرفاً متعلق به 
كارگران عزيز ما نيست؛ متعلق به همه  ايرانيان است؛ چون قشر كارگر در حقيقت يكى از صفوف مقدم تلاش 

عمومى كشور و ملت براى ساختن فرداست.� وى افزود: كارگران قشر زحمتكش جامعه اند و ما بايد قبول 

كنيم كه بار مديريت شهرى، بر دوش اين قشر است. شهردار كلانشهر كرمانشاه با اشاره به مشكلات معيشتى 
حاكم بر جامعه تصريح كرد: لذا وظيفه داريم اين عزيزان را حمايت كنيم كه در ســال گذشــته با همكارى 
اعضاى محترم شوراى اسلامى شهر، مبالغ كمك معيشتى به اين عزيزان اهدا شد. نوروزى با بيان اينكه جامعه 
و مســئولين بايد قدردان زحمات كارگران باشند خاظرنشان كرد: تلاش مى كنيم در سال جارى شرايطى را 
فراهم كنيم تا زحمات اين عزيزان به نحوى جبران شود. وى در ادامه با اشاره به نگرانى امنيت شغلى كارگران 
شــهردارى گفت: در نظر داريم لايحه ادغام كارگران بازيافت و نوين دو به شــركت نوين را جهت تصويب به 
شوراى اسلامى ارائه كنيم تا امنيت شغلى اين عزيزان تضمين شود. شهردار كرمانشاه در پايان تاكيد كرد: از 
نظر ما تمامى كارگران شهردارى نمونه اند اما امشب بنابر ليست اعلامى مناطق و سازمان ها، در خدمت تعدادى 
از اين كارگران عزيز هســتيم تا مراتب تقدير و تشكر خود را به اين قشر زحمتكش اعلام داريم. در ادامه اين 

مراسم، كارگران نمونه شهردارى با اهدا لوح و هديه، تقدير شدند.

شهرك "الهيه" كرمانشاه از بن بست خارج مى شود
شــهردار منطقه شش كرمانشاه از ساخت 
معبرى جديد براى خروج بلوار شــهيدان 
رضايى شهرك الهيه از بن بست خبر داد. 
به گزارش مركز اطلاع رســانى شهردارى 
كرمانشــاه دكتر بهمن سورى ، با اشاره به 
شروع عمليات اجرايى اين معبر گفت: اين 
معبر جديد، بلوار شهيدان رضايى شهرك 
الهيه را از بن بســت خارج كرده و آن را به 
شهرك ولايت متصل مى كند. وى افزود: 
اين معبر از ورودى شهرك الهيه در محل 
بلوار شهيدان رضايى آغاز شده و به سمت 
بلوار بهرام آبادى در شهرك ولايت امتداد 
مى يابد. وى خاطرنشــان كرد: اين معبر 
300 متر طــول دارد و عرض آن نيز 35 

متر اســت. به گفته سورى هزينه اجراى اين طرح حدود 25 ميليارد تومان برآورد شده است. وى خاطرنشان 
كرد: با راه اندازى اين معبر 25 هزار نفر بصورت مستقيم از مزاياى آن بهره مند مى شوند. شهردار منطقه شش 
كرمانشاه خاطرنشان كرد: احداث اين معبر مطالبه 30 ساله مردم شهرك الهيه است كه خوشبختانه با پيگيرى 
هاى شــهردار كرمانشاه اجرايى شده است. سورى خاطرنشــان كرد: با احداث اين معبر جداى از خارج شدن 
شهرك الهيه از بن بست، اثرات مثبتى را در رفع گره هاى ترافيكى در شهرك هاى اطراف شاهد خواهيم بود.

 در نشست كميسيون اجتماعى و فرهنگى مجمع شهرداران كلانشهرها مطرح شد؛

همايش بزرگ بازى دراز، سندى در موضوعيت 
گردشگرى مقاومت براى استان كرمانشاه است

چهل و نهمين نشست كميسيون اجتماعى و فرهنگى مجمع شهرداران كلانشهرهاى ايران با حضور شهردار 
تهران و رئيس مجمع و همچنين معاونين شــهردار و روساى سازمان فرهنگى، اجتماعى و ورزشى شهردارى 
هاى كلانشــهرهاى كشــور، امروز جمعه 22 ارديبهشت ماه سال جارى در شــهر مشهد مقدس برگزار شد. 
به گزارش اداره ارتباطات ســازمان فرهنگى، اجتماعى و ورزشــى شهردارى كرمانشاه؛ چهل و نهمين نشست 
كميسيون اجتماعى و فرهنگى مجمع شهرداران كلانشهرهاى ايران با حضور عليرضا زاكانى شهردار تهران و 
رئيس مجمع، محمدرضا قلندر شريف شهردار جديد مشهد مقدس، پيمان جبلى رئيس سازمان صدا و سيما، 
حجت الاسلام و المسلمين قمى رئيس سازمان تبليغات اسلامى و همچنين معاونين شهردار و روساى سازمان 
فرهنگى، اجتماعى و ورزشى شهردارى هاى كلانشهرهاى كشور امروز جمعه 22 ارديبهشت ماه سال جارى در 
شهر مشهد مقدس و در جوار بارگاه ملكوتى حضرت رضا (عليه السلام) برپا گرديد. برپايه اين گزارش؛ در اين 
نشست، موضوعاتى از قبيل برنامه ها و اقدامات مشترك شهردارى ها براى دهه كرامت، ارائه گزارشات معاونين 
شهردارى هاى مشهد مقدس ، كرمانشاه، قم و شيراز و ارائه گزارشى از اقدامات و برگزارى برنامه ها، مطرح و 
مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. حسين جليلى سرپرست سازمان فرهنگى، اجتماعى و ورزشى شهردارى 

كرمانشــاه در اين نشست با اشــاره به دهه كرامت و تجربه ى برگزارى مراسم امام رئوف در پارك شرقى تاق 
بســتان در سال گذشته، اين مراسم را برگ زرينى از ارائه خدمات فرهنگى توسط شهردارى كرمانشاه عنوان 
نمود. وى گزارشى از مشاركت گسترده شهردارى در برپايى يادواره شهداى بازى دراز در چند روز گذشته ارائه 
نمود و خاطرنشــان ســاخت: همايش بزرگ بازى دراز، سندى در موضوعيت گردشگرى مقاومت براى استان 

كرمانشــاه اســت كه نيازمند برنامه ريزى ملى مى باشد. چرا كه تعلق هويتى و معرفى هر چه بيشتر ظرفيت 
هاى فرهنگى در همه ابعاد ضرورتى دارد كه بايست صد چندان بدان پرداخت. حسين جليلى در ادامه نسبت 
به ارائه برنامه هاى دهه كرامت در كرمانشــاه پرداخت و طى مطالبى از رئيس رسانه ملى درخواست نمود كه 
در پخش تيزرها و كليپ هاى سازمان فرهنگى، اجتماعى و ورزشى شهردارى كرمانشاه با عنوان توليد محتوا 

بعنوان ظرفيتى بى بديل در رسانه ملى و در شبكه هاى سراسرى پخش نمايند.
شهردار كرمانشاه:

كرمانشاه صاحب دو دستگاه سيم تريلر شد
شهردار كرمانشاه از خريد دو دستگاه سيم تريلر حمل زباله خبر داد. به گزارش مركز اطلاع رسانى شهردارى 
كلانشــهر كرمانشاه، دكتر نادر نوروزى اظهار كرد: باتوجه به نياز شهر كرمانشاه و تجهيز امكانات حمل زباله، 
دو دستگاه سيم تريلر به مبلغ 50 ميليارد ريال خريدارى و در اختيار سازمان مديريت پسماند شده است. وى 
افزود: بيش از يك دهه نيازمند اين دستگاه بوديم كه اكنون با تلاش همكاران خريدارى شد. شهردار كلانشهر 

كرمانشاه تصريح كرد: سيم تريلر ويژه جمع آورى، انتقال و ذخيره زباله در ايستگاه ها است كه اين دو دستگاه 
توان حمل 70 تن زباله با ظرفيت پرس و تخليه زباله را داراست. نوروزى ادامه داد: از ويژگى هاى بارز دستگاه 
ســيم تريلر، تســهيل در امر جمع آورى زباله و انتقال آسان به مراكز بازيافت، عدم نياز به سكوهاى پرهزينه 
قبلى و استفاده از اين دستگاه در هر نقطه دلخواه از كلان شهرهاست. وى در پايان گفت: تجهيز امكانات مورد 
نياز مجموعه مديريت شهرى جهت خدمت بهتر به شهروندان همواره مورد توجه بوده و پيش از اين نيز يك 
دســتگاه خودروى آتش نشانى مجهز به پله 32 مترى با مبلغ 53 ميليارد تومان خريدارى و تحويل سازمان 

آتش نشانى شده است.
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گزيده خبر

 روند كاهشى قيمت طلا ادامه دارد

هر گرم طلاى 18 عيار با قيمت 2 ميليون و 508 هزار و 500 تومان معامله 
مى شود كه نسبت به روز معاملاتى قبل 0.49 درصد كاهش داشته است. به 
گزارش خبرنگار ايبِنا، بر اساس قيمت هاى اعلام شده توسط اتحاديه صنف 
فروشــندگان طلا، جواهر، نقره و سكه تهران در ساعت 13 و 11 دقيقه، هر 
گرم طلاى 18 عيار در معاملات امروز پنجشــنبه 28 ارديبهشت 1402، با 
قيمت 2 ميليون و 508 هزار و 500 تومان معامله مى شــود كه نســبت به 
روز گذشته كاهش 0.49 درصدى را نشان مى دهد. هر گرم طلاى 24 عيار 
نيز به 3 ميليون و 344 هزار تومان رســيده و 0.48 درصد نســبت به روز 
گذشــته كاهش داشته است. انس طلا در حال حاضر 1978 دلار است كه 
نسبت به روز گذشته 0.40 درصد كاهش پيدا كرده و مظنه تهران طلا نيز 
10 ميليون و 866 هزار تومان اســت كه نسبت به روز گذشته 0.49 درصد 
كاهش يافته اســت. قيمت طلا طى هفته هاى اخير به طور متوالى كاهش 
داشته است و به گفته برخى كارشناسان اقتصادى با توجه به اقدامات انجام 
شده در راستاى مديريت بازار طلا و سكه كشور و شرايط اقتصاد جهانى كه 
نشــانه هايى از كاهش قيمت طلا دارد، روند كاهشى قيمت طلا در روز هاى 

آينده نيز ادامه دار خواهد بود.

اوراق مرابحه سهام براى اولين بار در 
كشور اجرايى مى شود

اوراق مرابحه سهام براى اولين بار در كشور اجرايى مى شوداخبار مالى: اجراى 
اوراق مرابحه ســهام در كشــور نيازمند فراهم  سازى برخى زيرساخت هاى 
قانونى و شــرعى اوراق بود كه با همكارى ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
مصوبات لازم در اين خصوص اخذ و مجوز انتشار اولين اوراق مرابحه سهام 

در كشور براى شركت گروه مالى شهر از سازمان بورس اخذ شد.
مهدى خاكپور، معاون تامين مالى شركت تامين سرمايه دماوند، در رابطه با 
مزاياى انتشار اوراق مرابحه سهام، اظهار كرد: اوراق مرابحه به منظور تامين 
ســرمايه با رعايت اصول و قوانين در چهارچوب اسلامى در نظر گرفته شده 
اين اوراق جز ابزارهاى نوينى اســت كه مى تواند بر تنوع بخشــى در زمينه 
تامين مالى شــركت ها به خصوص شركت هاى سرمايه گذارى و هلدينگ ها 
موثر باشد.وى تصريح كرد: اوراق مرابحه سهام به نسبت ساير اوراق  موجود 
در بازار از الزامات قانونى كمترى برخوردار اســت كه همين مسئله روند و 
پروســه زمانى اخذ مجوز آن را تســريع مى كند. معاون تامين مالى دماوند 
گفت: در بازار مالى ســاير كشورها به ويژه كشورهاى اسلامى، شركت ها از 
ابزارهاى مالى اسلامى متنوعى بهره مى گيرند، اجراى اوراق مرابحه سهام در 
كشــور نيازمند فراهم سازى برخى زيرساخت هاى قانونى و شرعى اوراق بود 
كه با همكارى ســازمان بورس و اوراق بهادار مصوبات لازم در اين خصوص 
اخذ و مجوز انتشــار اولين اوراق مرابحه سهام در كشور براى شركت گروه 
مالى شــهر از ســازمان بورس و اوراق بهادار اخذ شد. محل مصرف منابع 
حاصل از انتشــار اوراق مرابحه سهام شركت گروه مالى شهر، جهت خريد 
ســهام در بورس و فرابورس خواهد بود. خاكپور تصريح كرد: اوراق مرابحه 
سهام در شرايط رونق بازار سهام مى تواند به عنوان بازوى كمكى در راستاى 
تأمين مالى شركت هاى سرمايه گذارى و هلدينگ ها به عمل آيد و به كسب 
ســودآورى و بازدهى مناسب اين گروه از شــركت ها در شرايط رونق بازار 
كمك كند. وى افزود: اوراق مرابحه در موقعيتى كه بازار سهام با ركود مواجه 
مى شــود مى تواند ابزارى موثر به منظور خروج از چنين شرايطى باشد و به 
حمايت از بازار ســهام نيز در شرايط ركودى كمك كند. معاون تامين مالى 
دماوند در پايان گفت: شركت هاى هلدينگ و سرمايه گذارى مى توانند حتى 
جهت خريد ســهام شركت هاى سهامى خاص خارج از بورس و فرابورس به 
منظور برنامه ها و استراتژى هاى آتى خود از طريق انتشار اوراق مرابحه سهام 
تأمين مالى كنند، به طور حتم در صورت كسب نتايج مثبت از اجراى اوراق 
مرابحه ســهام، شركت هاى متعددى در آينده نزديك از اوراق مرابحه سهام 

استفاده خواهند نمود.

پذيرش اولين «شركت پروژه»، به زودى در بورس تهران
پذيرش اولين «شركت پروژه»، به زودى در بورس تهراناخبار 
مالى: معاون ناشران و اعضا بورس تهران گفت: از اواخر سال 
گذشته بحث شركت هاى پروژه را در دستور كار قرار داديم 
و طــى يك يــا دو هفته آينده يك شــركت در اين حوزه 
پذيرش خواهد شد و سعى داريم تا در بهار امسال به مرحله 
پذيره نويسى نيز برسد. محمدامين قهرمانى، معاون ناشران 
و اعضا بورس تهــران، در رابطه با برنامه هاى بورس تهران 
براى عرضه هاى اوليه در سال 1402، اظهار كرد: روزانه در 
بورس تهران پيگير گزارشات ارزش گذارى، مستندات و … 
پرونده هايى هســتيم كه در جريان عرضه، درج و پذيرش 
قــرار دارند زيرا هرچه شــركت هاى متقاضى مدارك خود 
را با ســرعت و كيفت بهترى ارائــه دهند، زمان عرضه نيز 
كوتاه تر مى شود. او بيان كرد: در فرآيند عرضه اوليه ذينفعان 
متعددى نقش دارند اينگونه نيست كه يك درخواستى براى 
بورس تهران ارسال شود و بلافاصله بورس تهران اقداماتى 
را روى آن انجــام دهد و عرضه صورت بگيرد، بلكه فرآيند 
عرضه اوليه در اصل يك تعاملى بين طرف عرضه با مسئولان 
مربوط در اين بازار اســت. قهرمانى گفت: نمى توان سرعت 
را بر كيفيت ارجحيت داد و مدارك و مستندات شركت ها 
مى بايست به طور دقيق بررسى شود زيرا در غير اين صورت 
ممكن است ريســك هاى گوناگونى به سهامداران متحمل 
شــود. او تصريح كرد: عرضه هاى خوبــى طى مدت اخير 
صورت گرفت، به طور مثال مى توان به سهام شركت ”بين 
المللى توسعه صنايع و معادن غدير“ در روزهاى پايانى سال 

گذشته و شركت پرداخت الكترونيك پاسارگاد در فرودين 
امسال اشاره كرد. معاون ناشران و اعضا بورس تهران گفت: 
افزون بر مســائل عرضه اوليه، از اواخر سال گذشته بحث 
شركت هاى پروژه را در دســتور كار قرار داديم و طى يك 
يا دو هفته آينده يك شركت در اين حوزه پذيرش خواهد 

شــد و سعى داريم تا در بهار امسال به مرحله پذيره نويسى 
نيز برســد. قهرمانى بيان كرد: هدف از عرضه شركت هاى 
پروژه تقويت بازار اوليه و جذب نقدينگى از مســير درست 
و هدايت منابع به ســمت شركت هاســت. او تصريح كرد: 
اكنون با ناشران بورســى كه براى پروژهاى خود به دنبال 

تامين مالى هستند در حال مذاكره هستيم تا از محل سلب 
حق تقدم بتوانند ضمن افزايش ســرمايه، تامين مالى خود 
را انجــام دهند. معاون ناشــران و اعضا بورس تهران گفت: 
با اجراى درســت مسئله مذكور ضمن تامين مالى شركت 
شاهد عرضه سهام جديد در بازار و كنترل عطش نقدينگى 
بازارســهام خواهيم بود. قهرمانى گفــت: اكنون تقريبا 4 
شــركت به نسبت بزرگ در جريان عرضه اوليه و 4 شركت 
در جريان درج قرار دارند كه حوزه فعاليت اين شــركت ها 
اغلب در زمينه صنايع فلزى، هلدينگ مالى و ساير هستند. 
او گفت: اشخاص مى توانند با مراجعه به سايت tse.ir و بخش 
پرونده هاى پذيرش ســهام آمار شركت هايى كه در جريان 
عرضه و درج هستند را مشاهده كنند. معاون ناشران و اعضا 
بورس تهران بيان كرد: بورس تهران در راســتاى تسهيل 
ورود شــركت ها اقداماتى را همچون پيگيرى و راهنمايى 
مستمر به منظور تكميل پرونده ها و مدارك انجام مى دهد. 
قهرمانــى گفت: در بازه يك تا دوماه آينده عرضه هاى اوليه 
خواهيم داشــت اما اكنون نمى توان به قطع اســم شركتى 
را بيان كرد. معاون ناشــران و اعضا بورس تهران در پايان 
گفت: بورس تهران طى يكسال اخير در حوزه عرضه اوليه 
و پذيره نويسى شركت ها به جديت پيگير بوده، سهامداران 
بايد بدانند بحث سرعت مى بايست در كنار كيفيت در اين 
حوزه مد نظر باشــد همچنين فرآيند عرضه تنها به بورس 
تهران بازنمى گردد و ذينفعان ديگرى نيز در اين مســئله 

نقش دارند.

دكتر حيدرى به همراه مديران صنعت آب و برق كردستان، 
نماينده مردم شريف قروه و دهگلان، فرمانداران و مديران 
آب و برق وبرخى از مديران شهرستان هاى قروه و دهگلان 
در اقدامــى جهادى روز شــنبه 23 ارديبهشــت 1402 از 
طرحهاى آبرســانى شهرستان. قروه بازديد بعمل آوردند.به 
گزارش روابط عمومى شركت آب منطقه اى كردستان، در 
اين بازديد يك روزه استاندار كردستان ضمن تشكر از حضور 
و پيگيرى دكتر حيدرى در خصوص طرح هاى استان گفت: 
مديران استانى بايد نســبت به اجرايى شدن مصوبات اين 
بازديدها و جلسات اقدام نمايند و در حالت راكد نماند.دكتر 
زارعى كوشا در نشستى كه در محل ذوب آهن قروه برگزار 
شد گفت: جا دارد از وزير نيرو و معاون پارلمانى وزارت نيرو 
بخاطر خدمات ارزشمندى كه در كردستان انجام داده اند، 
تقدير و تشكر ويژه شود.وى به مديران استانى توصيه كرد 
با انجام اقدامات شاخص اميدآفرينى را در بستر جامعه رواج 
دهند و گفت: ما دنبال رقابت نيستيم اما با اقدامات جهادى 
در راستاى رفاه اجتماعى و معرفى اقدامات شايسته دولت، 
بايد اميدآفرينى كرد.استاندار كردستان افزود: پروژه انتقال 
آب به قروه و دهگلان بخش عمده نگرانى هاى شرق استان 

را خاتمه خواهد داد همان گونه كه انتقال آب سد آزاد به
تصفيه خانه ســنندج سبب ايجاد نشاط اجتماعى و تحقق 
مطالبات بحق مردم شد.دكتر اسماعيل زارعى كوشا افزود: 
با توجه به جديت وزارت نيرو اميدواريم تا پايان سال شاهد 
اتمام طرح آبرسانى به شهرستانهاى دهگلان و قروه باشيم.
وى ابراز اميدوارى كرد كه افتتاح ســد چراغ ويس سقز و 
آبرســانى به اين شهر، آبگيرى سد سيازاخ ديواندره، افتتاح 
تصفيه خانه مريوان و پاياب ســد گاران از جمله طرح هاى 
حوزه آب اســت كه مورد بهره بردارى قرار خواهند گرفت.
استاندار كردســتان ادامه داد: امســال با افتتاح طرح هاى 
مربوط به حوزه آب و مجموعه شــرايط مساعدى كه وجود 
دارد تحولات بسيار با اهميتى در استان رقم خواهد خورد.

وى تأمين آب پايدار براى شــرب و مصارف كشــاورزى و 
صنعتى را از سياست هاى اصولى دولت و وزارت نيرو خواند 
و خاطرنشــان كرد: اميدوارم با بهره بــردارى از طرح هاى 
موجود شاهد تحولات اثرگذارى در كردستان باشيم. دكتر 
حيدرى، در بازديد از طرح هاى حوزه آبرسانى در شهرستان 
قروه گفت: پروژه انتقال آب ســد قوچم به شهرهاى قروه و 
دهگلان تا ســال آينده به بهره بردارى خواهد رسيد.معاون 
پارلمانى وزير نيرو افزود: خط انتقال آب سد قوچم به قروه 
و دهگلان و دزج با طول 80 كيلومتر طى چند ماه اخير با

سرعت خوبى در حال پيشرفت است و در حال حاضر حدود 
10 كيلومتر لوله گذارى شده است.وى با اشاره به پيشرفت 
مطلوب انتقال سد آزاد به دشــتهاى شرقى استان، اضافه 
كرد: با اتمام اين طرح 15 هزار هكتار از اراضى كشــاورزى 
قروه و دهگلان سيراب مى شوند.وى همچنين تأمين پايدار 
آب شــرب شهر مالوجه و روســتاهاى اطراف را در اولويت 
دانســت و گفت: اعتبارات اين پروژه بسرعت تأمين شد و 

امروز يك مخزن يك هزار متر مكعبى براى تأمين آب شرب 
بالغ بر 24 روستا به بهره بردارى رسيده و خوشبختانه استان 
كردستان در زمينه تأمين آب و جهاد آبرسانى پيشرو است.
دكتر حيدرى در ادامه سلسله بازديدهاى خود در سفر يك 
روزه به شهرستان قروه، گفت: يك دلى و اتحادى مثال زدنى 
ميان مديران حوزه انرژى كردستان براى توسعه و پيشرفت 
وجود دارد كه همين امر نويد بخش توســعه استان است.
وى افزود: زيرساخت هر سرمايه گذارى، آب و برق است و 
مجموعه وزارت نيرو براى تأمين اين مهم هيچ محدوديتى 
ندارد.وى به اهميت جايگاه كردستان براى وزارت نيرو نيز 
اشاره كرد و اظهار داشت: كردستان جزو اولين استانى بود 
كه در برنامــه بازديد وزير نيرو قرار گرفت.دكتر حيدرى از 
مديران صنعت آب و برق استان كردستان هم تقدير كرد و

گفت: در استان پيشــرفتهاى خوبى در حوزه آب و برق را 
شاهد هستيم و اين روند در دولت سيزدهم صعودى است.
دكتر حيدرى در ادامه سلســله بازديدهــاى خود از پروژه 

شبكه آبيارى و زهكشى اراضى پاياب سد سنگ سياه، نيز 
بازديد نمود.اين شــبكه آبخور سد ســنگ سياه به منظور 
پخش و انتقال آب اين سد به اراضى كشاورزى پاياب سد و 
با مساحتى بالغ بر 3610 هكتار در دو فاز طراحى و اجرا مى 
گردد كه بخشى از اراضى را كه از نظر رقومى تراز پايين تر 
از كانال اصلى قرار دارد بصورت ثقلى 1200 هكتار و بخش 
ديگــر را كه از نظر رقومى بالاتر از كانال اصلى دارد 2400 
هكتار بصورت تحت فشار بارانى آبيارى نمايد. اين پروژه در

80 كيلومترى سنندج و در محدوده دهگلان در امتداد سد 
سنگ ســياه قرار دارد.اين طرح اراضى 11 روستا را كه به 
طور پراكنده در امتداد شمال-جنوبى رودخانه سنگ سياه 
واقع شــده را تحت پوشش خود قرار داده كه 6 روستا قبل 
و 8 روســتا بعد از جاده اصلى سنندج-همدان، قرار دارند.

در ادامه سلســله بازديدها، جلســه اى در محل سد قوچم 
برگزار شد، در اين جلسه مدير عامل شركت آب منطقه اى 
كردســتان گفت: با توجه به نگاه ويژه به كردستان و همت 
مجموعه وزارت نيرو، خوشــبختانه نگران تخصيص منابع 
مالى نيســتيم.وى افزود: ســد چراغ ويس كمتر از يكسال 
پيشرفت زيادى داشت و سد سيازاخ نسبت به بيست سال 
گذشــته از ظرفيت آبى خوبى برخوردار اســت و در حال 
حاضر بالغ بــر 50 ميليون مترمكعب آب ذخيره دارد و در 
نظر داريم با همت مجموعه آب منطقه اى طى يكسال آينده 
1800 هكتار از اراضى ديم پاياب ســد سنگ سياه به آبى 
تبديل شــوند.مهندس آريانژاد به وعده هاى صادق وزارت 
نيرو اشــاره كرد و اظهار داشت: وزارت نيرو هر جا كه قول 
داده بدان عمل نموده و خوشبختانه در حال حاضر تمامى 
پروژه هاى آبى اســتان فعال مى باشند.وى يادآور شد: اين 
شركت به تعهداتى كه در حمايت از توليد و اشتغال داشته 
عمل نموده و براى فعال شدن كارخانه ذوب آهن قروه آماده 

هر گونه همكارى است.

معاون پارلمانى وزير نيرو در سفر به كردستان:

 پروژه انتقال آب سد قوچم به شهرهاى قروه و دهگلان تا سال آينده به بهره بردارى خواهد رسيد

رشد قابل توجه تراكنش هاى بانكى در بانك ملياخبار مالى: تعداد تراكنش هاى سامانه هاى تحت 
نظارت حوزه نظام هاى پرداخت بانك ملى ايران طى 12 ماهه سال گذشته شتاب گرفت و رشدى 
قابل توجه و چشمگيرى را نشان مى دهد. تعداد تراكنش هاى سامانه هاى تحت نظارت حوزه نظام 
هاى پرداخت بانك ملى ايران نظير پايا، ســاتنا و پل طى ســال گذشــته ، به ركورد بيش از 250 
ميليون تراكنش رسيد كه در مقايسه با سال گذشته سير صعودى را نشان مى دهد. همچنين طى 
اين مدت، تعداد بيش از 12 ميليارد تراكنش شــتابى  و در ســامانه چكاوك بيش از 26 ميليون 
تراكنش ثبت شــده است. لازم به يادآورى است، بيشينه تعداد تراكنش در سال گذشته براى پايا 
بيــش از 157 ميليون، در ســاتنا بيش از 22 ميليون و در پــل بيش از 71 ميليون تراكنش ثبت 

شده است.

نيروى انســانى متخصص و كارآمد، ضامن موفقيت طرح راهبردى كســب وكار بانك سينا استاخبار مالى: مديرعامل بانك سينا 
سرمايه اصلى در بانك را نيروى انسانى كارآمد دانست و گفت: نيروى انسانى متخصص و كارآمد، ضامن موفقيت طرح راهبردى 

كسب وكار بانك سيناست. غلامرضا فتحعلى مديرعامل بانك سينا در جمع رؤساى شعب منطقه فارس، كهگيلويه و بويراحمد، با تأكيد بر لزوم ايفاى نقش شايسته 
كاركنان در بانك سينا به عنوان بانكى در تراز انقلاب اسلامى اظهار داشت: خواستگاه اصلى تحولات در بانك، طرح راهبردى كسب  وكار است كه اجراى موفق اين طرح، 
در گرو اراده و خواست همكاران بوده و در واقع، با تلاش و اراده كاركنان است كه تحول و توسعه كسب وكار بانك سينا تحقق يافته و خطوط بانكدارى توسعه مى يابد.

وى با تبيين شاخص هاى عملكردى بانك در سال گذشته، چشم انداز بانك سينا را مثبت خواند و اذعان داشت: اين بانك با نزديك شدن به مرز 40 سالگى، به مرحله 
پختگى در عملكردها رســيده اســت و موفقيت هاى اين بانك در ارزيابى هاى شبكه بانكى، بيانگر همين موضوع است. فتحعلى با اشاره به رضايت خاطر مشتريان از 
رفتار و برخورد مشتريان بر اساس نظرسنجى هاى صورت گرفته، افزود: بانك داراى نيروهاى مستعد و تلاشگر در همه مناطق است و از نظر فرهنگ سازمانى و تكريم 

مشترى، بسيار مطلوب عمل كرده است.

رشد قابل توجه تراكنش هاى بانكى در 
بانك ملى

نيروى انسانى متخصص و كارآمد، ضامن موفقيت 
طرح راهبردى كسب وكار بانك سينا است

قيمت سكه به 27 ميليون تومان رسيد
تجارت نيوز نوشت: سيگنال كاهش قيمت از ميدان فردوسى به بازار طلا و سكه رسيد و هر گرم طلا امروز بعد از مدت ها به كانال دو ميليون و 400 هزار تومانى وارد شد. آيا ريزش قيمت ها ادامه دارد؟ روند قيمت طلا و سكه 
در يكى دو هفته گذشته نوسانى بوده اما قيمت ها در مجموع به سمت ريزش و كاهش بيشتر ميل داشته اند تا رشد.قيمت هر گرم طلاى 18 عيار امروز 27 ارديبهشت به گرمى دو ميليون و 400 هزار تومان رسيد و مجددا وارد 
كانال دو ميليون و 500 هزار تومان شد.  قيمت سكه امامى هم با كمى كاهش به 30 ميليون تومان رسيد. قيمت سكه بهار آزادى هم 27 ميليون و 390 هزار تومان شد. قيمت نيم سكه هم كه تا چند روز گذشته در كانال 
18 ميليون تومان بود، يك كانال عقب نشست و به 17 ميليون و 570 هزار تومان رسيد. قيمت ربع سكه به 10 ميليون و 84 هزار تومان شد. قيمت سكه گرمى هم 6 ميليون و 500 هزار تومان شد. قيمت دلار ظرف روزهاى 
گذشته روند كاهشى در پيش گرفته و از 53 هزار تومان به 51 هزار تومان رسيده است. ريزش دو هزار تومانى قيمت دلار، باعث كاهش قيمت طلا و سكه شده است.هنوز مشخص نيست كه قيمت دلار به چه سمتى حركت 
مى كند و گام بعدى اين ارز به سمت بالاست يا پايين. تنها نكته اى كه كارشناسان در اين خصوص عنوان مى كنند اين است كه محدوده حساس دلار قيمت 52 هزار و 200 تومان است. اگر دلار ظرف چند روز در محدوده 
پايين اين قيمت مقاومت كند، ريزش بيشتر قيمت در راه است. اما اگر فشار كاهشى بازار كم باشد و دلار به بالاى اين رقم برسد، احتمال اين وجود دارد كه فشار تقاضا در بازار افزايش پيدا كند و قيمت دلار بيشتر شود. اگرچه 
كارشناسان معتقدند قيمت دلار امكان كاهش بيشتر را ندارد و اگر به محدوده 50 هزار تومان وارد شود، فشار خريد افزايش پيدا مى كند و اين فشار به افزايش مجدد قيمت ها دامن مى زند.اما آيا اكنون زمان مناسبى براى ورود 
به بازار طلا و سكه است؟ پيش از اين كارشناسان بازار طلا و سكه از تخليه هيجان در اين بازار خبر داده و گفته بودند كه با توجه به كاهش تدريجى قيمت ها، اكنون زمان مناسبى براى خريد طلا و سكه است.
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گزيده خبر

بالا گرفتن اختلافات درباره 
بودجه جديد رژيم صهيونيستى 

و تهديد وزرا به استعفا

با بالا گرفتن اختلافات درباره بودجه جديد رژيم صهيونيســتى؛ وزراى اين 
رژيم تهديد كردند كه در صورت عدم دستيابى به بودجه هاى بيشتر استعفا 
مى دهند. به گزارش ايســنا، به نقل از خبرگزارى فرانسه، سايت عبرى زبان 
واللا اعلام كرد: اســحاق گولدكنوف، وزير مسكن اسرائيل و مائير بوروش، 
وزير قدس و ميراث اســرائيل تهديد كردند كــه در صورت عدم پايبندى 
بنيامين نتانياهو، نخســت وزير اسرائيل به اختصاص بودجه بيشتر به آن ها 
اســتعفا و عليه بودجه رأى مى دهند. بتسلئيل اسموتريچ، وزير دارايى رژيم 
صهيونيستى نيز نتانياهو را تهديد كرده كه در صورت عمل به خواسته هاى 
دو وزير اسرائيلى مذكور استعفا مى دهد. موشه جافنى، رئيس كميته مالى در 
كنست (پارلمان رژيم صهيونيستى) و آرييه درعى، رئيس حزب شاس نيز با 
خواسته هاى دو وزير مذكور مخالف هستند. وزير مسكن رژيم صهيونيستى 
بر نتانياهو براى اختصاص بودجه بيشــتر فشار آورده و تهديد كرده كه در 
صورت عدم اجراى خواســته وى يكى از دو وزير مذكور هفته آتى از دولت 
استعفا مى دهند. وزير مسكن رژيم صهيونيستى به شريك خود موشه جافنى 
ابــلاغ كرده كه در صورت عدم پايبندى حــزب ليكود به توافق ائتلافى كه 
شــامل ارائه مبالغ مالى به مراكز دينى است، به نفع بودجه رأى ندهد. يك 
منبع در ائتلاف دولتى رژيم صهيونيستى از حزب حريديم "اغودات يسرائيل" 
به رهبرى وزير مســكن انتقاد كرد و گفت: ســابقه نداشــته كه موسسات 
حريديم به بودجه هايى در اين اندازه دست يابند. همچنين اختلافات ائتلاف 
دولتــى نتانياهو با حزب قدرت يهود به رهبرى ايتامار بن گوير، وزير امنيت 
داخلى همچنان ادامه دارد. وى نيز خواهان ســهم بيشترى از بودجه براى 
وزارت نقب و الجليل است. روزنامه يديعوت آحارونوت به نقل از منابعى در 
حزب قدرت يهود اعلام كرد، اين اختلافات نشان دهنده بحران عميق ميان 
بن گوير و اســموتريچ است. در اين راســتا و در سايه جنگ لفظى و ادامه 
فشار برخى احزاب بر وزارت دارايى و دولت، بنيامين نتانياهو روز پنجشنبه 
در مراســمى با عنوان "روز قدس" از رهبران فراكسيون هاى ائتلاف دولتى 
خواست از كشمكش درباره قانون بودجه و اموال خوددارى كنند. وى گفت: 
دولت كنونى بهترين دولت براى گروه هاى راست گرا است. اكنون زمان آن 
فرا رسيده كه دست از تهديد و تحريم رأى گيرى در كنست برداريد. همگان 
بايــد به خاطر منافع مردم و براى تصويب بودجه تلاش كنند. عدم تصويب 
بودجه رژيم صهيونيستى تا پايان ماه ميلادى جارى در سه جلسه كنست به 

معناى انحلال كنست و برگزارى انتخابات پارلمانى جديد است.
اردوغان:

تركيه هنوز آماده عضويت 
سوئد در ائتلاف ناتو نيست

رئيس جمهــورى تركيه گفت كه اين كشــور هنوز آماده عضويت ســوئد 
در ائتلاف ناتو نيســت. به گزارش ايلنا به نقل از ســى ان ان، «رجب طيب 
اردوغان»، رئيس جمهورى تركيه گفت كه اين كشــور هنوز آماده عضويت 
سوئد در ائتلاف ناتو نيست.  وى گفت كشورى كه مى خواهد عضو ناتو باشد 
بايد موضعى جدى در زمينه مبارزه با تروريسم داشته باشد.  وى گفت: «تا 
به اينجاى كار، ســوئد نشــان داده كه در اين زمينه آمادگى لازم را ندارد.» 
اردوغان افزود: «تا زمانى كه سوئد به شاخه هاى گروه هاى تروريستى اجازه 
مى دهد كه آزادانه در اين كشــور بچرخند، نمى توانيم مسئله عضويت آن ها 

در ناتو را در نظر بگيريم.»

زلنسكى:

به مبارزه براى دفاع از اوكراين 
ادامه مى دهيم

رئيس جمهورى اوكراين در نشست اتحاديه عرب سخنرانى كرد. به گزارش ايلنا به 
نقل از القدس العربى، «ولوديمير زلنســكى»، رئيس جمهورى اوكراين در نشست 
اتحاديه عرب سخنرانى كرد.  وى گفت: «ما به مبارزه خود براى دفاع از كشورمان 
ادامه مى دهيم و از شما مى خواهم تا از مردم ما از جمله مسلمانان كشورمان حمايت 
كنيد.»  زلنسكى  گفت: «از كشور عربستان به خاطر ايفاى نقش ميانجيگرى براى 
آزادى اسراى اوكراينى تشكر مى كنم. ما براى پس گرفتن سرزمين هايمان به مبارزه 
ادامه خواهيم داد، هيچ كشورى نمى تواند يك وجب از خاك ما را بگيرد.» وى افزود: 
«آنچه در كشــور ما اتفاق مى افتد، فقط يك درگيرى نيست، بلكه جنگ است. ما 

جنگ را انتخاب نكرديم و در قلمرو كشورهاى ديگر وارد هيچ خصومتى نشديم.»
احمد ابو الغيظ:

از توافق از سرگيرى روابط ايران و 
عربستان استقبال مى كنيم

دبيركل اتحاديه عرب در نشست اين اتحاديه سخنرانى كرد. به گزارش ايلنا 
به نقل از القدس العربى، «احمد ابو الغيظ»، دبيركل اتحاديه عرب، از حضور 
رئيس جمهورى ســوريه در نشســت اين اتحاديه استقبال كرد.  وى گفت: 
«اين حضور فرصتى اســت كه نبايد آن را از دســت داد و از آن بايد براى 
حل سياسى بحران در سوريه استفاده كرد.» دبيركل اتحاديه عرب از توافق 
از ســرگيرى روابط ايران و عربستان استقبال كرد و آن را اقدامى مهم براى 
ثبات در منطقه برشــمرد. وى افزود: «اقدامات اسرائيل به تنش زايى شديد 
در منطقه و اراضى اشــغالى انجاميده اســت. بايد با اقدامات دولت اشغالگر 

اسرائيل مقابله كرد.»

آغاز نشست سران عربى در شهر جده عربستانبن سلمان: 

اميدواريم بازگشت سوريه در امنيت اين كشور نقش داشته باشد
ســى و دومين نشست ســران اتحاديه عرب فعاليت هاى خود 
را در شــهر جده عربســتان آغاز كرد. به گزارش ايسنا، به نقل 
از شــبكه خبرى الجزيره، ايمن بن عبدالرحمن، نخســت وزير 
الجزاير در سى و دومين نشســت سران اتحاديه عرب در شهر 
جده عربستان گفت: ما از حضور مجدد سوريه در اتحاديه عرب 
اســتقبال مى كنيم. وى گفت: جامعه بين المللى بايد حمايت 
بين المللى از ملت فلســطين و مقدسات آن را تضمين و براى 
توقف شهرك سازى اسرائيل تلاش كند. وى گفت: ما اقدامات 
جنايتكارانه رژيم اشــغالگر اسرائيل عليه غزه محكوم مى كنيم. 
نخســت وزير الجزاير همچنين از طرف هاى درگير در سودان 
خواست خرد خود را به كار گرفته و مذاكرات را در پيش بگيرند. 
وى به نيابت از عبدالمجيد تبون، رئيس جمهور الجزاير رياست 
نشست ســران عربى در دوره جديد را به عربستان تحويل داد. 
در اين نشســت محمد بن سلمان، وليعهد عربستان گفت: ما از 
حضور بشار اسد، رئيس جمهور ســوريه در اين نشست بسيار 
خرسند هســتيم و اميدواريم كه بازگشت ســوريه به اتحاديه 
عرب در حمايت از امنيت ســوريه نقش داشته باشد.وى گفت: 
مسئله فلسطين مســئله محورى اعراب و مسلمانان و در رأس 
اولويت هاى عربستان اســت. وليعهد عربستان گفت: اميدواريم 
بازگشت ســوريه به اتحاديه عرب به پايان بحران در اين كشور 
منجر شود. وى افزود: ما هرگز اجازه نمى دهيم منطقه به ميدانى 
براى نزاع و جنگ تبديل شود. اين همه سال نزاع و درگيرى كه 
ملت هاى ما از آن رنج بردند براى ما كافى اســت. ما تلاش خود 
را براى كمك به طرف هاى يمنى براى حل بحران در اين كشور 
افزايش مى دهيم. وى گفت: ما از تلاش هاى بين المللى براى حل 
بحران اوكراين حمايت كرده و آماده ميانجيگرى ميان روسيه و 
اوكراين هستيم. ما همچنين اميدواريم كه بيانيه جده در كمك 
به طرف هاى درگير در ســودان نقش داشته باشد. ما از امضاى 
بيانيه جده توسط طرف هاى درگير سودانى استقبال مى كنيم. 
ولوديمير زلنسكى، رئيس جمهور اوكراين نيز در نشست سران 
اتحاديه عرب گفت: ما به جنگ خود براى حفاظت از كشورمان 
ادامه مى دهيم و از شما خواهش مى كنيم كه از ملت ما به ويژه 
از مسلمانان كشورمان حمايت كنيد. ما هرگز تسليم نمى شويم 
و در برابر هيچ گونه اشغالگر خارجى سر فرود نمى آوريم. من از 

عربســتان به خاطر نقش اين كشور در ميانجيگرى براى آزادى 
اسراى اوكراينى در جنگ تشكر مى كنم. وى گفت: ما به جنگ 
براى بازپس گيرى اراضى خود ادامه مى دهيم و هيچ كشــورى 
نمى تواند از يك وجب از خاك خود دست بكشد. احمد ابوالغيط، 
دبيــركل اتحاديه عرب نيز گفت: مــا در حال حاضر در يكى از 
خطرناك ترين مرحله ها در جهان معاصر هســتيم. ســودانى ها 
بهاى درگيرى مســلحانه را مى پردازند. ما اميدواريم كه نشست 
جده آغازى براى توقف خونريزى در ســودان باشد. بحران هاى 
عربى در حال حاضر در وضعيت ركود هستند و اين فرصتى براى 
حل اين بحران ها است. اكنون فرصتى براى حل بحران سوريه 
وجود دارد. ما از حضور بشار اسد، رئيس جمهور سوريه در اين 
نشست و همچنين از توافق عربستان و ايران استقبال مى كنيم.

ابوالغيط گفت: اقدامات اســرائيل منجر به افزايش خشونت در 
اراضى فلسطينى شده است. رئيس كميسارياى اتحاديه آفريقا 

نيز گفت: ما از تلاش عربســتان و آمريكا براى توقف درگيرى ها 
در سودان اســتقبال مى كنيم. خشونت در سودان تمام منطقه 
را درگير آشــوب خواهد كرد. حل بحران سودان با راهكارهاى 
نظامى ممكن نيست. ما خواهان تشكيل تشكل بين المللى براى 
تحقق صلح در سودان هســتيم. عبداالله دوم، پادشاه اردن نيز 
در اين نشســت گفت: مسئله فلسطين مسئله مركزى ما است. 
ما تلاش مى كنيم تا فلســطينى ها به كشــور مستقل خود از 
طريق صلح عادلانه دســت يابند. راهكار تشكيل دو كشور تنها 
فرصت اســت و هرگونه جايگزينى براى آن منطقه را در مسير 
نــزاع و درگيرى بى پايان قرار مى دهــد. ما تلاش خود را براى 
حمايت از قدس و مقدســات افزايــش داده و بر متحد كردن و 
همكارى اعراب پافشــارى مى كنيم. عبدالفتاح سيسى، رئيس 
جمهور مصر در نشست سران اتحاديه عرب گفت: منطقه شرايط 
فوق العاده سختى را پشت سر گذاشته است كه تهديدى عليه 

امنيت منطقه بوده اســت. ما بايد به توانايى هاى خود براى حل 
مســائل عربى تكيه كنيم. من خواهان فعاليت مشــترك براى 
تعامل با بحران هاى جهانى هســتم. سيسى گفت: ما به گزينه 
استراتژيك تحقق صلح عادلانه و تشكيل كشور مستقل فلسطين 
به پايتختى قدس شــرقى پايبند هستيم. ادامه درگيرى ميان 
فلسطينى ها و اســرائيلى ها منجر به انفجار اوضاع مى شود. وى 
درباره اوضاع سودان گفت: اگر براى مهار بحران سودان همكارى 
نشــود اين بحران منطقه را تهديد مى كند. اكنون زمان آن فرا 
رسيده تا زمام امور را براى كنترل روابط با كشورهاى همجوار در 
دست بگيريم. بازگشت سوريه به اتحاديه عرب مى تواند به حل 
بحران اين كشور كمك كند. حمد بن عيسى آل خليفه، پادشاه 
بحرين نيز گفت: صلح عادلانه و فراگير تنها راه براى تمام مسائل 
موجود براى تضمين امنيت و ثبات كشورهاى منطقه است. ما از 
تلاش هاى عربى براى ازسرگيرى روابط ديپلماتيك ميان ايران و 
عربستان استقبال مى كنيم. همچنين از بازگشت سوريه به خانه 
بزرگ اعراب استقبال مى كنيم. پادشاه بحرين گفت: ما از راهكار 
تشكيل دو كشور براساس طرح صلح عربى براى تضمين حقوق 
ملت فلسطين درباره تشكيل كشور مستقل حمايت مى كنيم. 
حمد بن عيســى آل خليفه گفت: بايد حقوق مصر و ســودان 
درباره آب هاى نيل حفظ شود. وى تأكيد كرد: ما اميدواريم كه 
تلاش ها براى تحقق صلح ميان روســيه و اوكراين نتيجه بدهد. 
محمود عباس، رئيس تشــكيلات خودگردان فلسطين در اين 
نشســت گفت: ما اميدواريم كه نشست سران عربى در مقابله با 
چالش هايى كه امت هاى ما با آن مواجه هســتند، موفق باشد و 
اين نشست به فرصتى براى تحقق آرمان هاى ملت هاى منطقه 
تبديل شود. ما از حضور بشار اسد، رئيس جمهور سوريه و برادر 
عزيزمان در اين نشست استقبال مى كنيم. وى گفت: ما از مواضع 
رهبران عرب در قبال مســئله فلسطين قدردانى مى كنيم و از 
جامعه بين المللى مى خواهيم اسرائيل را به خاطر جنايت هايش 
مجازات كند. ما به مبارزه خود براى مقابله با تجاوزات اسرائيل 
ادامه مى دهيم. عباس گفت: ما آماده همكارى با نشست سران 
عربــى براى موفقيت تلاش هاى عربــى و بين المللى براى حل 

بحران هاى منطقه هستيم.

نخست وزير الجزاير از بازگشت سوريه 
به اتحاديه عرب اســتقبال كرد. به 
گزارش ايلنا به نقل از روســيا اليوم، 
نخست وزير الجزاير از بازگشت سوريه 
به اتحاديه عرب اســتقبال كرد.  وى 
طى ســخنرانى در اجلاس اتحاديه 

عــرب گفــت: «از جامعــه جهانى 
مى خواهيم كه به مسئوليت هاى خود 
در زمينه مردم فلسطين عمل كند.»

نخســت وزير الجزايــر افــزود: «ما 
خواستار آنيم كه نه تنها اشغال اراضى 
فلســطينى پايان يابد بلكه اقداماتى 

براى مقابله با سياست هتك حرمت 
مقام هاى صهيونيست صورت دهد.»

اقدام هاى قدرت هاى  افزود: «ما  وى 
اشغال گر را محكوم كرده و خواستار 
فلســطين  مــردم  با  همبســتگى 

هستيم.»

نخست وزير الجزاير:

از جامعه جهانى مى خواهيم كه به مسئوليت هاى خود در زمينه مردم فلسطين عمل كند

چند كشور عضو شوراى همكارى خليج فارس به تحركات 
رژيم صهيونيستى در مسجدالاقصى واكنش نشان دادند. به 
گزارش خبرگزارى مهر به نقل از الخليج آنلاين، عربستان، 
امارات، بحرين، عمان و قطر، يورش روز پنجشنبه به مسجد 
الاقصى توســط وزير امنيت داخلى رژيم صهيونيســتى، 
نمايندگان كنست و شهرك نشينان صهيونيست را به شدت 
محكوم كردند. بر اســاس اين گزارش، وزارت امور خارجه 
عربستان روز جمعه در بيانيه اى اين يورش صهيونيست ها 
به مســجدالاقصى و اقدامات تحريك آميز را محكوم كرد. 
اين كشــور بر ايستادن در كنار مردم فلسطين و حمايت از 
تمام تلاش ها براى دستيابى به يك راه حل عادلانه و جامع 
براى مسئله فلسطين تأكيد كرد. وزارت امور خارجه قطر نيز 
روز جمعه در بيانيه اى اعــلام كرد: دولت قطر يورش وزير، 
نمايندگان پارلمان و شهرك نشــينان اسرائيلى به صحن 

مســجد الاقصى را به عنوان بخشى از راهپيمايى موسوم به 
پرچم به شدت محكوم مى كند. وزارت امور خارجه قطر اين 
اقدام را نقض فاحش قوانين بين المللى دانست و نسبت به 
سياست تشديدكننده اتخاذ شده توسط تل آويو در اراضى 
اشغالى فلسطين» هشــدار داد. اين وزارتخانه افزود: تلاش 
براى دست بردن به جايگاه مذهبى و تاريخى مسجد الاقصى 
نه تنها حمله به فلســطينى ها، بلكه به ميليون ها مسلمان 
در سراسر جهان اســت. وزارت خارجه قطر، مقامات رژيم 
صهيونيستى را به تنهايى مسئول خشونتى دانست كه ناشى 
از سياست تشديد كننده سيستماتيك عليه مردم فلسطين و 
سرزمين ها و مقدسات اسلامى و مسيحى آنهاست. همچنين 
وزارت خارجه بحرين با تأكيد بــر لزوم احترام به وضعيت 
تاريخى و قانونى موجود در قدس، يورش به مسجدالاقصى 
را نقض قوانين بين المللى دانست. اين وزارتخانه در بيانيه اى 

بر لزوم عدم تعرض به نقــش اردن در مديريت موقوفات و 
مراقبت و حفاظت از اماكن مقدس مطابق با قطعنامه هاى 
بين المللى تأكيد كرد. امارات متحده عربى نيز اين حمله را 
كه تحت حمايت نظاميان صهيونيست انجام شد، به شدت 
محكوم كرد و خواستار پايان دادن به اين اقدامات تحريك 
آميز شــد. وزارت امور خارجــه و همكارى هاى بين المللى 
امارات در بيانيه اى بر موضع قاطع اين كشــور تاكيد كرد و 
خواســتار حفاظت كامل از مسجد الاقصى و توقف اقدامات 
تحريك آميز در آن شد. وزارت خارجه سلطان نشين عمان 
هم ضمن محكوميت شديد اين اقدامات آن را تحريك كننده 
احساسات مسلمانان دانســت و بر ايستادگى در كنار ملت 
فلســطين تاكيد كرد. وزارت خارجه عمــان از جامعه بين 
المللى خواست كه به مسئوليت خوددر قبال حقوق مشروع 

ملت فلسطين عمل كنند.

واكنش 5 كشور عضو شوراى همكارى خليج فارس به تحولات مسجدالاقصى

همزمان با اعلام تحريم هاى تازه انگليس عليه روســيه، اتحاديه اروپا هم اعلام كرد كه محدوديت هايى را بر تجارت 
الماس هاى روسيه وضع خواهد كرد. به گزارش ايسنا، به نقل از خبرگزارى اسپوتنيك، پيشتر ريشى سوناك، نخست 
وزير انگليس اعلام كرد كه واردات برخى اقلام از جمله الماس روسيه را ممنوع مى كند. اين بسته تحريمى انگليس 
همچنين شامل مسدود كردن 4 ميليارد دلارى بازار صادرات الماس بود. شارل ميشل، رئيس شوراى اروپا گفت: ما 
حالا بر يافتن درزها و مسدود كردن آنها تمركز داريم و همچنان مى كوشيم روسيه را از زنجيره هاى حساس تامين 
جدا كنيم. ما تجارت الماس روسيه را محدود مى كنيم و توضيح خواهيم داد كه چرا اين تحريم ها موجه و ضرورى 
هستند. شارل ميشل اين اظهارات را در بيانيه اى پيش از برگزارى نشست سران گروه هفت در هيروشيما اعلام كرد. 
نشست گروه هفت از امروز 19 مه تا بيست ويكم ادامه خواهد داشت و تمركز آن بر مناقشه اوكراين، امنيت اقتصادى، 

سرمايه گذارى در حوزه انرژى هاى سبز و تحولات منطقه هند- آرام است.

پادشاه اردن در اجلاس اتحاديه عرب سخنرانى كرد. به گزارش ايلنا به نقل از اسپوتنيك، پادشاه اردن در اجلاس 
اتحاديه عرب سخنرانى كرد.  «عبداالله دوم»، پادشاه اردن در سخنانى در اجلاس سران عرب گفت: «موضوع اصلى 
مركزى و اصلى ما فلســطين اســت. راهكار دو دولتى تنها فرصت است و جايگزين آن ادامه كشمكش و درگيرى 
اســت.» وى افزود: «ما تلاش ها را براى حمايت از قدس و مقدســات به كار مى بنديم و در راســتاى اقدام عربى 
مشترك گام بر مى داريم.» وى در ادامه گفت: «ما از بازگشت سوريه به اتحاديه عرب خرسنديم و اين گام مهمى 

براى راه حل سياسى بحران اين كشور است.»

اتحاديه اروپا با تحريم هاى تازه انگليس عليه 
روسيه همراه شد

عبداالله دوم:

موضوع اصلى مركزى و اصلى ما 
فلسطين است
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اين روزها تصويــر متصدى غرفه دارى كه عكســش با مقام معظم 
رهبــرى، در بازديد از نمايشــگاه كتاب تهران با هشــتگ «�پدر-
دخترى» وايرال شــده، واكنش هاى مختلفى به همراه داشته است. 
حال اين روايت خود اوســت از آن ديدار و ماجراهاى قبل و بعدش.  
به گزارش ايســنا، مقام معظم رهبرى يكشــنبه  24 ارديبهشت ماه 
با حضور در مصلاى امام خمينى(ره) از ســى و چهارمين نمايشگاه 
بيــن المللى كتاب بازديد كردند. عكســى از ايــن بازديد در فضاى 
مجازى به صورت گســترده منتشر شده كه بازتاب هايى را به همراه 
داشــت. حالا اين غرفه دار در ويديويى، درباره اين ديدار غيرمنتظره 
گفتــه و حس و حالش: «چيزى  كه قبلا شــنيده بودم، اين بود كه 
ايشان از غرفه هاى بزرگى چون آستان قدس، روايت فتح و... بازديد 
مى كنند. فقط به خاطر اين كه دوست داشتم ايشان را ببينم، در غرفه 
حضور داشتم. زمانى كه ايشــان از راهرو عبور مى كردند، من كمى 
عقب تر ايســتاده بودم. ايشان گفت: «شما مسؤول اينجا هستيد؟»، 
من خيلى خوشــحالم شــدم و گفتم: «خيلى خوش آمديد!» از من 
پرســيدند: «حوزه كتاب هايتان چيســت؟»، گفتم: «روان شناسى.»  
اين غرفه دار مى گويد: حتى يك درصد هم فكر نمى كردم، ايشــان به 
غرفه ما بيايد. از ته قلبم مى گويم؛ ديدنشــان برايم اتفاق دلنشينى 
بــود.» او در ادامه درباره حضرت آيــت االله خامنه اى روايت مى كند: 
«[برخوردشــان] كاملا صميمانه و با احترام بود. در آخر هم تشــكر  
كردند و آروزى موفقيت داشــتند.» به گفته اين غرفه دار، كتاب هاى 
«انســان در جست جوى معنا» و «ارى به زندگى» (هر دو از ويكتور 
فرانكل) را  معرفى كرده و كتاب ها را به ايشان تقديم كرده است.  اين 
غرفه دار درباره واكنش هاى كه نسبت به عكس هايش وجود داشت، 
هم گفت: «بازخوردهاى مثبت بســيارى گرفتم، البته بازخوردهاى 
منفى هم داشتم. حتى اينجا تهديد شدم. برخى مى گفتند اين فرد 
را نمايشــى آورده و گذاشته اند تا پوشش رسانه اى داشته باشند و از 
كسى كه اين پوشش [حجاب] را دارد عكسى بگيرند، در بوق و كرنا 
كنند!   يا قضاوت هايى درباره پوشــش من بوده و كســانى كه اصلا 
حضور نداشتند، درباره پوشــش من قضاوت كردند. پوششم روزى 
كه حضرت آقا تشــريف آوردند، همين پوشش بود، با  همين مقدار 
حجاب كه داشــتم؛  نه ايشــان و نه بچه هاى حراست، كسى درباره  
اين كه روسرى ام را جلوتر بياورم يا پوششم متفاوت تر شود، هيچگونه 
صحبتى نكردند. من پوشش خودم را انتخاب كردم و در اينجا حضور 
داشتم.»  او در سخن پايانى نيز گفت: «عبارتى را در توتيتر ديدم با 
هشتگ پدر و دخترى. واقعيت اين است. واقعا برايم همين طور بوده 
است. احساس خوب و دلنشينى كه ممكن است تا آخر عمر تجربه 
نكنم. مى دانم ميليون ها نفر هســتند كه دوست دارند اين را تجربه 
كنند. تجربه دلنشــينى بود كه مى توانم بگويم اين حســن هميشه 

همراه من است.»

روايت دخترى كه 
حاشيه هايش در نمايشگاه 

كتاب خبرساز شد

گنجينه

ورزشی
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خبر هاى داغ

پرفروش ترين خودروى برقى سوئيس
تسلا مدل 3 پرفروش ترين خودروى برقى در سوئيس شناخته و معرفى شد. به گزارش ايسنا، با توجه به استقبال بى نظير مشتريان 
از خودروهاى برقى و الكتريكى در سراســر جهان، خودروى تسلا مدل 3 كه از پرفروش ترين محصولات ساخت شركت تسلاموتورز 
آمريكا به شــمار مى آيد، حالا عنوان محبوب ترين خودروى پاك و دوســتدار محيط زيســت در كشور سوئيس را به خود اختصاص 
داده و به پرفروش ترين خودروى برقى اين كشور تبديل شده است. تسلاموتورز كه يكى از بزرگترين شركت هاى آمريكايى فعال در 
زمينه خودروسازى و تكنولوژى محسوب مى شود كه فعاليت و اهداف بلندپروازانه اى در اين زمينه داشته است، هم اكنون بزرگترين 
رقيب خودروسازان بزرگ جهان همچون فولكس واگن، بى ام و، بنز، تويوتا، هيونداى و غيره محسوب مى شود چراكه با توليد و عرضه 
خودروهاى برقى لوكس و قدرتمندى كه توان پيمايش نسبتاً بالايى دارند، توانسته است سهم قابل توجهى از بازار خودروهاى دوستدار 
محيط زيست و پاك را از آن خود كند و قدرت ساير رقيبان را به چالش بكشاند. به نظر مى رسد كه مردم و دولت كشورهاى اروپايى از 
ساير مناطق جهان از وسايل نقليه برقى و الكتريكى استقبال بسيار بيشترى نشان داده اند كه آن نيز بيشتر تحت تأثير تبليغات فرهنگى 

و سرمايه گذارى بر روى توسعه زيرساخت هاى لازم براى استفاده و بهره بردارى از خودروهاى برقى ايجاد شده است.

گل محمدى به برانكو رسيد
يحيى گل محمدى به ســومين قهرمانى خود در ليگ برتر دســت يافت و به ركورد برانكو ايوانكويچ رســيد. به گزارش ايســنا، 
سرخپوشــان پايتخت توانســتند به قهرمانى ليگ برتر برسند. در فاصله يك هفته تا پايان ليگ برتر پرسپوليس با 66 امتياز در 
صدرجدول قرار گرفت و سپاهان و استقلال با 63 و 62 امتياز در رده دوم و سوم قرار گرفتند. شاگردان يحيى گل محمدى پس از 
فراز و نشيب هاى فراوان در هفته هاى اخير، عملكرد درخشانى از خود به نمايش گذاشتند و صدر جدول را از سپاهان پس گرفتند 
و عنوان قهرمانى را از آن خود كردند. يحيى گل محمدى با اين قهرمانى، يك قهرمانى ديگر به افتخارات خود اضافه  كرد. او پيش 
از اين دو بار با پرسپوليس به قهرمانى رسيده بود و در حال حاضر يكى از مربيان پرافتخار ليگ برتر است. او با كسب اين قهرمانى، 
سومين قهرمانى خود را تجربه كرد و به ركورد برانكو ايوانكوويچ رسيد. برانكو نيز سه بار پياپى با پرسپوليس فاتح ليگ برتر شده 
بود. البته او پرافتخارترين مربى تاريخ ليگ برتر نيست و در ميان 13 مربى كه توانستند در ليگ برتر جام بگيرند، امير قلعه نويى 

با كسب 5 عنوان قهرمانى پر افتخارترين مربى ادوار ليگ برتر است.
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  بازرگانى : 

صاحب امتياز : موسسه سخن گستر  مدير مسئول : فاطمه لشكرى

پیشنھاد

چھره روز

خانواده تيبو
خانواده تيبو كه نگارش و انتشار آن از سال 1920 
تا سال 1940 طول كشيد اثر برجسته روژه مارتن 
دوگار، نويسنده فرانسوى است. او توانست در سال 
1937 برنده جايزه نوبل ادبيات شــود و موسســه 
نوبل بــه خاطر قدرت و صداقت هنرى و همچنين 
كشمكش هاى انسانى كه در رمان خانواده تيبو به 
خوبى نشان داده، اين جايزه را به مارتن دوگار اهدا 
كرده است. ما نيز در كافه بوك اين رمان بزرگ را در 
ليست كتاب هاى پيشنهادى خود قرار داده ايم و به 
شكل جدى مطالعه اين رمان را پيشنهاد مى كنيم. 
مارتن دوگار كه خود را پيرو راه تالســتوى مى داند 
در هنگام گرفتن جايزه نوبل سخنرانى مهمى انجام 
مى دهد كه بخشى از آن چنين است: رمان نويس واقعى كسى است كه مى خواهد همواره در 
شناخت انسان پيشتر برود و در هر يك از شخصيتهايى كه مى آفريند زندگى فردى را آشكار 
كند، يعنى نشان دهد كه چگونه هر موجود انسانى نمونه اى است كه هرگز تكرار نخواهد شد. به 
گمان من، اگر اثر رمان نويس بخت جاودانگى داشته باشد به يمن كميت و كيفيت زندگيهاى 
منحصر به فردى اســت كه توانسته اســت به صحنه بياورد. ولى اين به تنهايى كافى نيست. 
رمان نويس بايد زندگى كلى را نيز حس كند، بايد اثرش نشان دهنده جهان بينى خاص او باشد. 
اينجا نيز تالســتوى استاد همه رمان نويسان است. هر يك از آفريده هاى او همواره بيش و كم 
در انديشه هستى و ماوراء هستى است، و شرح زندگانى هر كدام از اين موجودات بيش از آنكه 

تحقيقى درباره انسان باشد پرسش اضطراب آميزى است درباره معناى زندگى.

 محمد تقى بهار
محمــد تقى بهار معروف به ملك الشــعرا و متخلص به 
بهار، از شاعران نامى ايران است كه در سال 1265 متولد 
شد و در ســال 1330 وفات يافت. او را مى توان شاعر، 
نويسنده، روزنامه نگار، سياستمدار و اديب ايرانى دانست 
كه در كلام بى نظير بود؛ به طورى كه گفته مى شود كه 
بعد از جامى، شــاعرى چون بهار در كلام نداشته ايم. از 
آثار بهار مى توان به منظومه چهار خطابه، سبك شناسى، 

شعر در ايران و ديوان اشعار اشاره كرد.
من نگويم كه مرا از قفس آزاد كنيد- قفسم برده به باغى 
و دلم شاد كنيد- فصل گل مى گذرد هم نفسان بهر خدا

بنشينيد به باغى و مرا ياد كنيد
پدرش ميــرزا محمدكاظم صبورى، ملك الشــعراى 
آســتان قدس رضوى در زمان ناصرالدين شــاه بود؛ مقامى كه پس از درگذشــت پدر، به فرمان 
مظفرالدين شــاه، به بهار رسيد. خاندان پدرى بهار خود را از نسل ميرزا احمد كاشانى (درگذشتهٔ 
1229)، قصيده ســراى سرشناس عهد فتحعلى شــاه مى دانند و به همين جهت پدر بهار تخلص 
صبورى را برگزيده بود. مادرش اهل گرجســتان (از يك خانوادهٔ گرجى، كه در دورهٔ عباس ميرزا 
به ايران آمده بودند) بودو مانند پدر اهل ســواد، شعر و دانش بود. مى گويد كه پدرش ترجمه هاى 
الكســاندر دوما را كه تازه منتشــر شــده بود به خانه مى آورد و با صداى بلند براى افراد خانواده 
مى خواند و چون خسته مى شد، مادرش خواندن را ادامه مى داد. بهار در چهار سالگى به مكتب رفت 
و در شش سالگى فارسى و قرآن را به خوبى فراگرفت. از هفت سالگى نزد پدر شاهنامه را آموخت 
و اولين شــعر خود را در همين دوره سرود. اصول ادبيات را نزد پدر فراگرفت و سپس تحصيلات 

خود را نزد ميرزا عبدالجواد اديب نيشابورى تكميل كرد. 

فرھنگ

رضا حداد، كارگردان تئاتر تجربى صبح امروز در 54 
سالگى درگذشت. حداد دانش آموخته كارگردانى تئاتر 
از دانشگاه هنر و معمارى تهران بود و فعاليت حرفه اى 
اش را از ســال (1365) با كارگردانى تئاتر آغاز كرد. 
رضا حداد عضو هيئت موسس و مديرعامل هلدينگ 
«گروه ارتباطى شــبكه آفتاب» يكــى از بزرگترين 
شــركت هاى تبليغاتى ايران بود. او همچنين تجربه 
بازيگرى نمايش «باغ مرگ» به كارگردانى ســيامك 
احصايى در ســال (1389) را در كارنامه خود داشت. 
سرپرســتى گروه تئاتر ســايه و گروه تئاتر آفتاب از 
ديگر عناوين حرفه اى اوست. از ميان آثار او، مى توان 
كارگردانى نمايش هاى "با دهان بند سكوت"، "كسى 
نيســت همه اين داســتان هت را به خاطر آورد"، "مكاشفه در باب يك مهمانى خاموش"، "آمديم، 
نبوديــد، رفتيــم" و... را نام برد. خانه تئاتــر در غم فقدان اين هنرمند با دوســتان و همكاران و 
خانواده اش ابراز همدردى مى كند. روحش شاد. حداد دانش آموخته ى كارگردانى تئاتر از دانشگاه 
هنر و معمارى تهران بود و فعاليت حرفه اى اش را از سال (1365) با كارگردانى تئاتر آغاز كرده 
بود. وى سابقه اجراهاى متعدد در خارج از كشور و دريافت جوايز بين المللى را دارد. او به ساخت 
آثار پست مدرن و به استفاده از المان هاى تصويرى افزوده به صحنه براى تاثير بيشتر روى مخاطب 
معروف اســت. رضا حداد موسس «تماشاخانه آفتاب» و دبير اولين دوره «جشن كارگردان» بود. 
سرپرســتى گروه تئاتر ســايه و گروه تئاتر آفتاب از ديگر عناوين حرفه اى اوست. از ميان آثار او 
نمايش هاى «مكاشــفه در باب يك مهمانى خامــوش» و «آمديم، نبوديد، رفتيم» در قالب فيلم 

تئاتر روانه بازار شده اند.

رضا حداد درگذشت
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